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ARETS STATSVERI(SPROPOSITION
Ordforanden:

Jag her att fa forklara Nationalekonomiska foreningens forsta sam
mantrade for aret oppnat.

Foreningens ordforande, Assar Lindbeck, uppratthaJler numera
som bekant en professur i internationell ekonomi. Han befinner sig
i dag i tjansteuppdrag utomlands. Det har darfor fallit pa min lott
att leda dagens forhandlingar.

Min forsta uppgift ar att halsa de manga deltagarna med var
finansminister i spetsen valkomna. Att sa manga horsammat kallelsen
till denna Nationalekonomiska foreningens stora hegivenhet tillskriver
vi i mycket hog grad Gunnar Strang. Intresset for att hora honom
liven i dessa sammanhang ar uppenharligen mycket stort. Till detta
kan vi val ocksa lagga' ett allmant och ganska lattforklarat okat in
tresse for de ekonomiska sammanhangen.

Enligt de statistiska undersokningar som vi foretagit ar det sjutton
de gangen i foljd som Gunnar Strang framtrader infor foreningen i
samma arende. Det sades i fjol av foreningens ordforande att stats
radet Strang skulle ha mojlighet att detta ar komma pa samma plats
som en av hans foretradare, namligen Ernst Wigforss. En narmare
kollationering visar emellertid att rekordet redan ar s~aget med kval
lens framtradande. Gunnar Strang har alltsa ett rekord som det torde
bli svart for nagon att overtraffa.

Pa foreningens vagnar her jag att fa halsa finansministern hjartligt
valkommen och overlamnar genast ordet till honom.

-j-

Finansminister Gunnar Strang:

Arade ahorare! Om jag verkar sarskilt intressant i rostlaget i dag
heror det inte pa att budgeten ar speciellt intressant, titan det heror
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pa att jag har pratat sa pass n1yeket att det i kombination med en
influensaslang satt sig pa stambanden. Det ar den banala sanningen!

Ar den har budgeten oeksa banal? Slutsatsen av vad jag last i
tidningarna under de senasttr dagarna skulle val vara att den ar tam
ligen vardaglig oeh tamligen banal. Darfor ar det sa mycket mer
overraskande att vi i kvall fyllt denna sal till sista plats. Jag ar bade
glad och overraskad, och jag utgar ifran att ni allesammans saknar
television oeh radio - det finns inte garna nagon annan forklaring
till att ni sitter hare

Nar jag nu skall presentera den nya statsverkspropositionen ar det
val inte overraskande om jag borjar med att kommentera det gangna
aret - 1971 - som varit ett ar vilket i alIa avseenden framstar som
ett onormalt ar, vilket vasentligen skiljer sig fran de ovriga sexton
ar under vilka jag har talat i Nationalekonomiska foreningen.

For det forsta har vi dragits med en arbetsloshet som statistiskt har
varit ovanligt store For det andra har vi bakom oss ett ar under vilket
vi praktiskt taget inte hade nagon ekonomisk tillvaxt. I forsorjnings
planen redovisas tillvaxten till nagra tiondels procent. Det kan kanske
sa smaningom hli en halv procent eller mojligen en procent. Men
under alIa forhallanden ar det daligt; vi har vant oss vid en tillvaxt
pa 3 a 4 procent, och nagot ar nar det varit riktigt bra har tillvaxten
t.o.m., varit 5 procent. For det tredje har vi bakom oss ett ar med
sjunkande investeringar, om man vager samman industriinvesteringar,
offentliga investeringar och bostadsinvesteringar. Vi har under fjol
aret inte heller okat var personliga konsumtion, d.v.s. var levnads
standard - om man nu skall mata levnadsstandarden enbart i vad
privatpersoner konsumerar. Aven i detta avseende var det alltsa ett
skralt are

Men ingen mulen dag utan en liten solstrimma. Det fanns nagra
ljusa inslag i fjolarets ekonomi. Forstoch framst lyckades vi halla
exporten hyggligt uppe, samtidigt som importen stod praktiskt taget
oforandrad. Det senare forklaras delvis av att vi konsumerade av
de stora lagertillgangarna. Detta gay oss ett bra overskott i bade
handelsbalansen och i hytesbalansen. Vi fick ocksa mojligheter att
forstarka var valutakassa. Om jag ser narmare pa investeringsned
gangen finner jag att den inte ar likartad over hela linjen. Industrin
visade en uppgang i sina investeringar -, jag forestaller 'mig att den
i forsta hand ligger pa den storre industrin - med cirka 5 procent.
Mer .kan man knappast begara. Att investeringarna totalt minskade
h·ar sin forklaring framfor· alIt dari att kommunernas investerings-
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aktivitet lag sa lagt. Forsorjningsplanen for fjolaret redovisar for
kommunerna en nedgang pa i runt tal 11 procent. Med all respekt
for den statistiska expertisen har jag svart att hli overtygad om den
siffran. Det ar mojligt att vi langre fram far rakna med - jag hoppas
pa det - nagon korrigering pa den punkten. Vi ar vana vid en in
vesteringsexpansion pa den kommunala sidan som regelmassigt ligger
pa 10 procent varje ar - sa har det varit under hela 1960-talet.

Overskottet i handelsbalansen lag pa nara 2 miljarder. Aven om
jag till detta lagger tjanstetransaktionerna, d.v.s. det valutautflode
som uppstar pa grund av var ar fran ar okade utvecklingshjalp och
pa grund av att svenska folket sa framgangsrikt undersoker had
vattenstemperaturen pa Kanarieoarna, kommer man fram till ett 'over
skott i hyteshalansen pa nara 800 miljoner kronor. Forstarkningen av
valutakassan under forra aret lag alltsa pa 1,2 miljarder.

Detta ar sa valgorande att jag har anledning att understryka det.
Det ar ett kant faktum att i ett utvecklat industriland som vaft ar
balansen i de utrikes betalningarna den helt avgorande faktorn for
att samhallet skall utvecklas oeh den ekonomiska tillvaxten fortsatta.
Har man inte den balansen och en ordentlig valutakassa har man inte
heller mojligheter att fora en framgangsrik arbetsmarknadspolitik.
Vi viII namligen ta hand om de arhetslosa och satta dem i arhete,
om arbetsmarknaden i ovrigt inte efterfragar arbetskraft. Vi tillampar
da den metoden att de som kommer i arbete genom det offentligas
forsorg far sina reguljara loner, varfor kopkraften inom folkhush£llet
i stort sett uppehalls aven under en lagkonjunktur. Har vi 25 000 a
30 000 arbetsloshetsforsakrade arbetslosa - kanske siffran ar nagot
hogre - ar det inte utan vidare givet att det ger en klar nedgang
i efterfragan. De fIesta ar numera arbetsloshetsforsakrade for 50 it
60 kronor per dag. Denna slant ar skattefri. Med en normalinkomst
och om arbetslosheten inte blir alltfor langt utdragen' motsvarar detta
en beskattad inkomst pa 100 kronor, varigenom i stort sett den nor~

mala efterfragan kan uppratthallas. Kopkraften riktar 'sig foljaktligen
aven .i en nedgangskonjunktur inte hara mot den inhemska ·produk
tionen utan aven mot importen pa ett ganska normalt satt. Det ar da
inget fel att dra slutsatsen att handelsbalansen, bytesbalansen Deh
valutareserven standigt har samma strategiska vikt och betydelse,
bade i goda konjunkturer och i dflliga konjunkturer.

Nar man i riksdagen kommer in pa de mera· principiella ekonomis;.
ka debatterna fors ofta en diskussion om huruvida regeringen i sin
moderna politik har overgett Keynes' konjunkturteorier: den gener~Jla
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stimulansen i lagkonjunkturer, den generella atstramningen, i hog
konjunkturer. Varfor tillampas. inte denna metod med generella· skatte
sankningar ochandra liknande atgarder just nu? Jag kan i sadana
sammanhang aldrig uraktlata att erinra om ett par vasentliga fakta.
Aven om vi i dag har en arhetsloshet ar situationen helt annorlunda
an vad den var pa 1920-talet och 1930-talet, dB. Keynes' teorier lanse
rades ·och accepterades. Om vi har 3 procent arhetslosa i detta land
-.. det ar den hogsta siffra som redovisats - betyder det att 97 pro
cent av svenska folket har arh~te ocll normala inkomster. De 3 pro
centen saknar inte ~ kopkraft. Om. de' gar pa beredskapsarbeten har
de avtalsenliga loner, och uppbar de kassaunderstod haIler de i stort
sett sin normala konsumtionsformaga. Da ar situationen litet annor
lunda an den .var 'pa 1930-talet, da vi under de basta aren hade i
medeltal 10 procent arbetslosa oeh under de samsta aren 20 procent,
med starkt reducerad kopkraft. I 'den situationen var det riktigt med
de generella paduschningarna av kopkraften. Den situationen har
inte forelegat i den arhetsloshetsperiod vi nu upplevat.

·Att 1971 blev ett daligt ar, sett ur denna· samhallsekonomiska och
forsorjningspolitiska synpunkt, har som sagt sina naturliga forkla
ringar. Efter de bada aren av extrem hogkonjunktur kom det· en
internationell nedgang. Vi har visserligen, som jag nyss sade, hyggligt
kunnat uppratthalla var export. Men exportokningen under aret var
bara halften mot den vi hade under ar 1970.

Parallellt med den internationella nedgangen rakade vi i vart land
in i en avtalsrorelse som, efter vad jag forstar, slar alIa tidigare
rekord· i langvarighet oeh besvarlighet. Den spande over hela arbets
livet. Det var inte bara LO och SAF som forhandlade. Stat och kom
mun var involverade liksom alIa tjanstemannaorganisationer. Pa sina
hall utlostes oppna stridshandlingar pa for samhallet viktiga omra
den. Det ledde fram till att vi t.o.m. gjorde ett sa ovanligt ingripande
som en. "tvangsforlossning" for att skapa mojligheter till en tids
massig nagot sa nar samstammig uppgorelse.

Under hela detta forsta halvar praglades arbetsmarknaden av den
na osakerhet. Den publicistiska verksamheten i .landet praglades ocksa
av denna allvarliga situation 'och svenska folket fragade sig dagligen
och stundligen: Star vi infor en stor konflikt av en omfattning som
vi tidigare inte har upplevt? Detta paverkade· sjalvfallet manniskor
nas beteendemonster. Manniskorna hlev. radda om sina pengar; infor
perspektivet att kanske fa klara sig pa ett snalt tilltaget strejkunder
stod blev man forsiktigare i sina· inkop. Denna konfliktsituation pa-
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verkade sjalvfallet ocksa foretagarnas planering i fragaom investe..
ringar. Vid vissa -tillfiillen hade man t.o.m. svart att offerera, nar
man inte visste vilket kostnadslage vi skulle fa. I efterhand kan man
avlasa att de svenska hushallen under fjolaret sparade pengar i en
utstrackning som tidigare inte forekommit. Fragan' om de svenska
hushallens skrala sparformaga har standigt statt -under debatt. Under
de senaste fern aren av 1960..talet sparade vi 3 procent av vara dispo..
nibla inkomster. Under 1970 okade hushallens sparkvot till det dubb-
la eller till 6 procent. Parallellt med den sjunkande efterfragan
utifran fick vi en sjunkande efterfragan internt. AlIt detta s'pelade
sjiilvfallet sin roll. Handeln: kunde avliisa sjunkande siffror for sin
omsattning.

Sa smaningom Iyckades vi dess battre - jag- viII minnas detvar
den 22 juni - komina fram till en uppgorelse, och da atertog- det
-hela igen sina normala banor. En arbetsfred garanterad bade under
1972 och 1973 gay pa nytt koplusten det mera normala formatet.
Jag har sagt tidigare att jag vagar ta gift pa att fjolarets julhandel
var ungefiir lika st01" som julhandein brukar vara.

Aven bostadsbyggandet saktade av under fjolaret. Den kraftiga
efterfragan under den tidigare hogkonjunkturen hade dragit upp bygg..
nadskostnaderna bade pa materialsidan och pa produktionssidan 
den- senaste konjunkturen praglades ju av kraftiga prishojningar pa
jarn och stal, travaror och annan material for byggnadsindustrin.
Under denna abnonna situation - svenska folket sparade pengar
pa ett alldeles sarskilt satt; man arbetade pa 1970 ars loner men
levde med 1971 ars priser, vilka pa grund av hojningen av momsen
vid arsski£tet lag 3 procent hogre an under 1970 - ar det klart
att man markte ett visst kopmotstand mot hyreskostnaderna i ny..
produktionen. Vi upplevde aven den sensationen att vi borjade fa
tomma lagenheter har och var i storstaderna dar vi tidigare haft en
standig brist pa lagenheter. Detta i sin tur resulterade i att bygg
herrarna - kooperativa, allmannyttiga och privata - blev tamligen
forsiktiga med sin igangsattning. Den reguljara, tidsplanerade bo..
stadsbyggnadsigangsattningen fick sina forskjutningar mot slutet av
aret, nagonting som vi 'nu kan avliisa i en sankning av bostadsbyggan..
dets investeringar, raknat i efterfragan pa pengar och arbetskraft.
Detta var en av de faktorer som fororsakade nedgangen under fjol
aret. Problemet med de dyra och tomma lagenheterna foranledde
regeringen och riksdagen att i slutet av fjolaret fatta besiut om for..
starkt bostadssocialt stod; de bostadssociala bidragen till de lagre
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inkomstgrupperna okades kraftigt oeh uppgar nu till i runt tal 800
miljoner kronor. Cirka 350 miljoner kronor slogs har pa. Bakom
det lag inte bara det soeiala motivet utan naturligtvis aven det arbets
marknadsmassiga. Jag tror att vi behovde denna aktion for att pa
nytt komma tillbaka' till ett normalt bostadsbyggande oeh en normal
aktivitet pa det viktiga omradet, ett omrade dar aktiviteten paverkar
trahusfabrikationen, mobeltillverkningen, transportnaringar oeh mye
ket annat.

Fjolaret kan alltsa ieke betraktas som ett daligt ar, iiven om vi
fiek denna viilkomna forstarkning av bytesbalansen. Om man ar
intresserad av ekonomisk historisk forskning kan man fora en lang
debatt, huruvida regeringens ingripande kom for sent oeh om stimu
lansatgarderna var otillrackliga. Mot bakgrunden av den motiverade
forsiktigheten med hansyn till 1969 oeh 1970 ars myeket starka
valutautflode oeh stora underskott i bytesbalansen fanns det i varje
fall en naturlig forklaring' till att man pa ansvarigt hall inte utan
vidare spratte ut pengar till hoger oeh vanster oeh tog vilka risker
som heIst.

Redan i borjan av aret karakteriserades politiken av lattnader pa
det kreditpolitiska :omradet, dar framfor alIt de tidigare kreditat
stramningarna for industrin eliminerades. Vissa rantesankningar kom,
oeh vissa stimulansatgarder, klart inriktade .mot industrin, blev oeksa
ett·faktum. Jag tanker pa· det 20-proeentiga extra investeringsavdraget
for de irtdustrier som investerade i maskiner oeh inventarier. Jag
tanker pa det frislapp av investeringsfonderna som sueeessivt skedde
under aret oeh 80m sa smaningom avell kom att omfatta investerings
fond:er for lagerinvesteringar. Detta kulminerade i slutet av aret i
ett mer samlat paket, paketet av den 2 november.. Gor man ett .forsok
att uppskatta vad detta pengamassigt betyder i gradvis insatta stimu
lanser under aret hamnar man lagt raknat pa 5 miljarder. Om jag
aven inraknar det sueeessiva frislappandet av de oprioriterade stora
hyggena - en atgard som annu inte tagit sig fullt uttryek i hygg
nationen - tror jag att m~n hamnar nagonstans mellan 5 oeh 7 miljar
der. Det ar en myeket kiaftig stimulansanstrangning 80m gjorts..

En annan omstandighet i den dystra situationen under fjolaret. var
osakerheten i fragaom de internationella vaxelkurserna. Det borjade
inte den 15 augusti da Nixon gjorde sitt paketutspel. Det foregieks
av andra fenomen som berorde de internationella valutornas. stabi
litet oeh som satte in myeket tidigt pa varen. Lyekligtvis traffade
man: sa smaningom .- den 16· december -'.en overenskommelse i
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Washington. Den oro, som blev foljden av att man inte kunde lita
pa kurspariteterna nationerna emellan, ar nu dess battre eliminerad,
nagot som val skall vara en stabiliserande faktor i den kommande
ekonomiska utveeklingen.

Jag namnde inledningsvis att vi under det gangna aret dragits med
en hog arbetsloshet. Lat mig garna erkanna att jag personligen tycker
att arbetslosheten varit for hog - det tyeker vi allesammans. Men
ratt skall vara ratt. Man skall lasa statistiken som den bor lasas. For
varje ar blir vi alIt mer ambitiosa oeh forfinar de statistiska instru
menten. Vi far en mer energisk arbetsformedlingsverksamhet som tar
fram manniskor som tidigare varit ganska anonyma. I AKU-under
sokningarna arbetar man med 17 000 manniskor som sedan multi
plieeras upp pa hela populationen. Materialet omfattar en befolk
ningsgrupp pa mellan 16 oeh 75 are Vi vet att 90 proeent av vara
ungdomar gar i skolan i varje fall tills de blir 18 ar - de fIesta
tills de ar 19 are 'Man kall naturligtvis ifragasatta om de siffror man
far fram ar sa signifikativa for arbetslosheten, nar man i undersok
ningarna lagger in sju argangar folkpensionarer oeh aven raknar
med dessa ungdomsgrupper. Det ar mojligt att man inte bor se den
siffra som kommer fram som en arbetsloshetssiffra utan mer som en
sysselsattningssiffra. Om vi skall tro pa dessa resultat hade vi under
fjoIaret, da arbetslosheten framstod som det dominerande poIitiska
problemet, en sysselsattning som var hogre an under overanstrang
ningsaret 1970, da vi som medeItaI hade tre lediga platser pa varje
arbetslos. En oeh annan kanske fragar sig hur detta gar ihop. Det
kan fi>rklaras med det enkla beskedet att vi numera har ett helt annat
utbud pa den svenska arbetsmarknaden. Det ar de gifta kvinnorna
som finner arbetsmarknaden mer attraktiv, bl.a. pa grund av det nya
skattesystemet med den obligatoriska sarbeskattningen. Det ar oeksa
ungdomarna som gar direkt fran skolporten till arbetsformedlingar
na, medan de tidigare kanske tog ett par manader pa sig innan de sok
te arbete. Det ar inte overraskande att arbetsmarknadsverket, hur
effektivt oeh ambitiost det an ar, maste ha litet tid pa sig for att ta
hand om det stora utbudet oeh via omstallning oeh andra atgarder
plaeera de arbetssokande pa marknaden. Den gifta kvinnan i den gyl
lene medelaldern har ofta ell dalig yrkesutbildning, oeh hon kanske
inte utan vidare passar for de arbeten som erbjuds med mindre an att
arbetsmarknadsstyrelsen far ta hand om henne oeh ge henne yrkesut
bildning eller omskolning.

Man kan naturligtvis med dessa utgangspunkter dra vissa slutsat-
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sere Hur kommer det framover att forhalla sig med arbetskraften som
resurs? Langtidsutredningen har gjort vissa undersokningar, baserade
pa enkater. Fram till 1975 kommer vi enligt dessa undersokningar
att behova 300 000 nya arbetskrafter. Industrin efterfragar 100 000
av dessa. Den offentliga sektorn oeh ovriga sektorer - transport,
handel o.s.v. - svarar for resterande 200 000. Nu kan vi inte sta
till tjanst med att leverera nagra 300 000 nya arbetskrafter fram till
1975, savida vi inte pa nytt kan fa i gang en immigration. Men liven
immigrationen har ju sina komplikationer oeh sina begransningar.
I de demografiska l(urvorna l(an man avlasa var arbetskraftstillgang.
Om jag skall tro pa de undersokningar som redovisar behovet av
arbetskraft, skulle det i det langre perspektivet inte vara arbetslos
heten utan snarare bristen pa arbetskraft som blir nagot av ett problem
for det svenska folkhushallet.

Det finns en annan intressant fraga i den ekonomiska politiken
som jag delvis redan berort. Det ar sjalva prineipfragan, huruvida
dessa atgarder bor ha karaktaren av generella skattesankningar eller
karaktaren av selektivt inriktade atgarder. Jag tror att jag vagar gora
den sammanfattningen att den forda politiken har inneburit klart
selektivt inriktade atgarder. Vi har hI.a. velat stodja industrin. Jag
kan inom parentes saga att industrins tillgang till den langa kapital
marknaden pa ett patagligt satt forstarkts under det gangna aret,
oeh regeringen har fatt riksdagens sanktion for att ge industrin pre
ferens pa kapitalmarknaden aven framover. Det kan siffermassigt
redovisas i att under dessa hada ar, da vi hade hogkonjunktur oeh
vissa behov av att strama at kreditgivningen pa alIa ha11 oeh kanter,
kunde industrin realisera obligationslan pa 700 it 800 miljoner kronor
vartdera aret. Ar 1971 fick industrin lanetillstand via emissionsgiv
ning fran riksbanken pa 1 800 miljoner kronor. Vi raknar med att
i stort sett kUllna uppehalla den omfattningen av industrins obliga
tionslan aven framover. Man kan alltsa saga att den forda politiken
haft en klar inriktning mot den industri som anda i det langa loppet
skall svara for bytesbalans oeh valutareserv oeh naturligtvis liven i
ieke ovasentliga styeken for sysselsattningen.

De 5 miljarder som slappts fram har i stor utstrackning gatt till
arbetsmarknadsverket. Utover de reguljara anslagen, som uppgar till
cirka 2 miljarder, har over 1 miljard lagts pa som extra pengar, med
vilka arbetsmarknadsstyrelsen oeh dess lansorgan har fatt ta hand om
arbetslosheten dar denna uppenbarat sig for att, som jag uttryekt
det, bota sjukan dar den finns.
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Detta var en ganska lang bakgrund till en inledande presentation
av arets statsverksproposition, men eftersom det ar varmt och trivsamt
har inne kan vi naturligtvis ta en bra tid av kvallen pa oss for att
tala om dessa fragor.

Jag har ett behov av att forklara dessa fragor - man rna kalla
det for ett forsvarstal. Jag har ibland retat mig litet grand nar jag
tyckt att argumenteringen varit for los i kottet. Man bor ju ga till
botten och forsoka att med sakskal tala om vad som hanl. Sedan kan
man darav dra slutsatserna. Man kan naturligtvis gora gallande att
finansministern borde ha kunnat rakna ut att den kraftiga internatio
nella konjunkturnedgangen verkligen skulle bli sa kraftig som den
blev. Finansministern borde ha haft reda pa for ett ar sedan, nar han
stod i denna talarstol, att det skulle krava tiden fran november manad
1970 till slutet av juni 1971 innan man kunde traffa det nya avtalet!
Finansministern borde ha haft reda pa att vi skulle fa vissa tjanste
mannakonflikter pa for samhiillet omtaliga omraden.

Jag har ingenting emot att man har de anspraken pa finansministern,
men ibland iir man tvingad att bekiinna sin egen skroplighet i dessa
avseenden. Med den utgangspunkten tycker jag nog anda att vad jag
har sagt hor hemma i redovisningen.

Jag kommer da till fragan: Hur ser det ut for 1972? Vagar finans
ministern over huvud taget ge sig pa att spa for det kommande aret
efter den debacle han rakade ut for under det gangna aret? Jag tror
att jag anda, av vissa skal, skall vaga mig pa det!

Gor man ett svep over den internationella situationen - jag kan
inte examinera varje nation for sig - finner man visserligen bade
plus- och minusposter i de olika landernas ekonomiska prognoser.
Men rent allmant kan man nog saga att det ar mer som pekar uppat
an nedat. En av anledningarna till den optimistiska bedomningen iir
att det ute i varlden pagatt en lagerforbrukning som maste kompen
seras av en ny efterfragan for att fylla pa lagren igen. Vad som i
ovrigt ger mig anledning att vaga spa om framtiden iir att vi har
hemma nu har en garanti for arbetsfred bade under 1972 och 1973.
Vi kan med ganska stor sannolikhet rakna ut att det svenska folket
som kollektiv kommer att hoja sina inkomster med 10 procent under
1972. Vi kan ocksa med ganska stor sannolikhet konstatera att det
svenska folkets fordubbling av sitt sparande var ett engangsfenomen
som inte kommer att upprepas yare sig 1972 eller 1973.

Med den utgangspunkten har den ekonomiska expertisen - jag
foljer den snallt och beskedligt, eftersom jag utgar fran att den som
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inte hal' nagonting annat att gora bor vara ratt traffsaker i sina anta
ganden _. serverat mig siffror pa vilka vi byggt upp en forsorjnings
plan for 1972. Den forsorjningsplanen visar en tillvaxt av nationens
gemensamma tillgangar pa 3,5 procent. Da har man ocksa raknat
med att vi reducerar arbetstiden fran 42,5 till 40 timmar i veckan
och att det tar bort mycket av vad som i annat fall skulle ha blivit
en tillvaxt av bruttonationalprodukten. Det har gjorts vissa forsok
att berakna detta. Man kan val enklast uttrycka det pa foljande satt.

Hade vi inte fatt en arbetstidsforkortning 1972 hade antagandet
om 3,5 procent nar det galler den ekonomiska tillvaxten ratteligen
bort vara 5 procent. I sa fall skulle 1972 bli ett av de allra basta
aren ivaI' ekonomiska historia. Vidare redovisas i denna forsorjnings
prognos en stegringstakt i fraga om exporten med 4,5 procent. Det ar
lagre an 1971, men det ar anda en relativt hyfsad stegringstakt. 1m
porten, som under fjolaret lag stilla, stiger nu igen, delvis beroende
pa att lagren i viss utstrackning ar forbrukade. En bedomning av hur
det slar pa var handelsbalans och bytesbalans - jag begransar mig
till detta for att inte komplicera det hela genom att ocksa ga in pa
kapitalbalansen - visar att vi aven under 1972 skulle kunna rakna
med ett ganska bra overskott i val' handel med omvarlden. Men nar
vi dartill lagger u-hjalpen, som standigt okar, och dessutom turist
balansen, far vi en bytesbalans som fran ett plus pa 800 lniljoner
redovisar ett minus pa omkring 500 miljoner. Detta ar en paminnelse
som man sannerligen bor beakta.

Jag skulle tro att vi relativt snart ar tillbaka i det gamla kanda
monstret; vi hal' sa mycket av efterfragan, konsumtion och aktivitet
i vart land att fragan om bytesbalansen standigt kommer att vara den
huvudvark som vi far leva med och nagot av den strategiska punkten
i hela den ekonomiska forsorjningsbalansen.

Pa investeringssidan raknar vi totalt med en uppgang pa 7 procent.
Darvid hal' det beraknats att industrin kommer att vara nagot forsik
tigare an under 1971 - jag viII minnas att det ror sig om 3,5 pro
cent. Daremot kommer den kommunala investeringsaktiviteten till
baka, och aven den statliga investeringsaktiviteten okar. Vart bostads
byggande, som under fjolaret var en minusfaktor, blir "nti en plus
faktor. Vi raknar med att den privata konsumtionen skall oka med
3,5 eller kanske 4 procent - jag tror att det star 4 procent i forsorj
ningsplanen, men det ser snyggt ut om jag ar litet forsiktig nar jag
talar om den privata konsumtionens okning, d.v.s. om levnadsstan
dardhojningen. Vi far en prisstegring pa uppskattningsvis 4 procent.
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For ratt manga ar sedan, innan vi visste sa mycket som vi vet i
dag, sade jag i Nationalekonomiska foreningen, att vi nationellt oeh
internationellt kommer att fa leva med en prisstegringstakt pa mellan
2 och 3 procent. Jag fick mycken kritik for detta yttrande, och det
spelade en stor roll i manga riksdagsdebatter. Nu sager man: Om
det stannade vid det, skulle manga anse det vara myeket lyckat. Forra
aret hade vi i Vasteuropa en prisstegringstakt pa 6,5 procent. Det
finns l1ationer i Europa som haft en prisstegringstakt pa 10 procent.
Amerikanerna, som under hela 1960-talet kunde beromma sig av ett
mycket stabilt prislage, har under de senaste aren via kraftiga lone
hojningar och dessas genomslag i priserna fatt acceptera prisstegring
ar av europeisk och, sag garna, svensk modell.

Vi raknar med en prisstegring pa 4 procent under 1972, men trots
detta far vi mot bakgrunden for vart antagande betraffande inkomst
stegringen utrymme for den angivna konsumtionsokningen. En ater
gang till battre konjunkturer innebar sjalvfallet oeksa att man riske
rar att utifran pa nytt fa vissa prisstegringar som paverkar den in
hemska prisstegringen - inom vissa omraden pa ravarusidan har vi
redan borjat marka dessa prisstegringar.

Detta bor emellertid innebara att vi har anledning att rakna med
en nedgang i den registrerade arbetslosheten. Experterna har raknat
med att den arbetstidsforkortlling som kommer att genomforas skall
minska arbetslosheten med 1 procent. Pa vissa hall, t.ex. pa den of
fentliga sektorn, ar det nodvandigt att kompensera arbetstidsforkort
ningen med anstallning av ny arbetskraft, aven om man inom indu
strinl\har vissa mojligheter att hoja produktiviteten och darmed und
vika en okning av arbetskraftstalet. I stallet for en arbetsloshet, som
under fjolaret pendlade mellan 2 oeh 3 procent fran sommaren till
vintern, skulle vi vara nere i en arbetsloshet pa mellan loch 2 pro
cent. Darmed ar vi tillbaka i den sysselsattningssituation som vi vant
oss vid under efterkrigstiden och framfor alIt under hela 1960-talet.

Budgetens slutsumma uppgar till nara 60 miljarder kronor. Det ar
en stor summa pengar - det ar jag den farste att erkanna. Nar jag
som relativt ny finansminister med hjalp av mina tjanstvilliga kolle
ger lyckades pressa upp utgiftssidan i den svenska statsbudgeten till
nagot over 10 miljarder - om jag inte minns fel var det 1957 
presenterades jag som en valdig kraftatlet som hade vagat mig pa
detta valdsamma lyft pa utgiftssidan. Nu ar vi alltsa i narheten av 60
miljarder. Aven om jag gor alIa reservationer for penningvardesut
veeklingen ar det anda ett mycket kraftigt bevis for den ansvallning
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av den statliga verksamheten som agt rum under de senaste 15 aren.
Nu ar ju detta inte nagra onyttiga pengar. Framfor alIt ar det ratt

intressant att erinra om att 10 av dessa 60 miIjarder slussas vidare
till kommunerna i en eller annan form som bidrag till den verksam
het som kommunerna svarar for. Jag har i dagama tiIIsatt en kom
mitte som skall syssla med fragan om kostnadsfordelningen mellan
stat och kommun. Jag har inte varit sa dar valdsamt entusiastisk for
den hal" utredningen - men riksdagen bestallde den oeh sjalvfallet
skail en regering Iojalt gora vad riksdagen begar. Men jag tillat mig
att i direktiven for utredningen sakIigt klara ut vad som hant nar det
galler relationerna mellan den statliga oeh den kommunala sektorn
under de senaste 20 aren. Det visar sig - oeh det ar ratt intressant
- att statsbidragen till kommullerna okat inte enbart i absoluta tal
utan aven relativt sette Nu kan man visserligen fran kommunernas
sida gora gallande att detta ar foljden av att den svenska riksdagen
varit sa flitig att besluta om reformer vars kostnader slar igenom pa
kommunerna. Bakom denna starka onskan om en utredning betraffan
de kostnadsfordelningen mellan stat och kommun ligger naturligtvis
tanken, att om man kan fa finansministern att betala en del av de
kommunala utgifterna, sa blir det litet lattare att vara kommunalman.
Det ar naturligtvis trivsamt for kommunalmannen, aven om effekten
inte blir densamma for finansministern.

Nu forhaller det sig emellertid sa, att alIa dessa pengar skall tas
ur samma kallor. Det finns for narvarande bara en kalla dar finans
ministern kan ta mer pengar, och det ar den indirekta beskattningen.
Ekvivalenten till kommunalskatten, 80m man sager sIal" hart pa de
sma, ar momsen som slar precis lika hart pa de sma. Foljaktligen
innebar det ingen losning att lata staten ta utgifterna. Dartill kommer
att man, om man skall fa nagon ordning i en ekonomisk situation,
maste lata beslutforheten oeh kostnadsansvaret Iigga i samma hand.
Man kan inte garna lata kommunerna besluta oeh lata finansminis
tern betala. Da kan jag garantera att det gar rent at skogen pa utgifts
sidan.

Nu ar kommunerna mycket angelagna om sin suveranitet; man viII
inte lamna ifran sig beslutanderatten. Darfor hal" clenna utredning
en av de allra svaraste uppgifter som jag kan tanka mig att nagon
offentlig utredning har haft - den kommer att behova lang tid for
sitt arbete. Den kommer naturIigtvis att uppvisa ett resuitat som inne
bar myeket av missrakning for alIa dem som trodde att detta var los
ningen pa ett svart problem.
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Kostnadsstegringen i arets budget ligger pa 7 miljarder. I petitan
lag den pa 10 miljarder. Den insats, som finansministern oeh hans
medarbetare - for all del, i vissa fall, med hjalp av kollegerna 
fullgjort, innebar att vi strukit 3 miljarder av de kostnadsstegringar
som ambetsverken ansag vara absolut nodvandiga oeh ofrankomliga.
Men det blir alltsa 7 miljarder kvar. Av dessa 7 miljarder ligger
ungefar 6,5 pa vad vi brukar kalla automatiken. Vad ar automatik?
Den innebar bara att man fortsatter med detta valdiga reformarbete
som vi lagt oss ombord med och som vi standigt kommer att fortsatta
med. Jag brukar ibland for mig sjalv gora denna enkla jamforelse.

Jag tror att det var 1937 som Per Albin foreslog att de folkpensio
narer som bodde pa dyrort skulle fa ett litet dyrortstillagg pa sina
folkpensioner, nagot som skulle kosta 25 eller 30 miljoner. Det for
anledde en riksdagsupplosning och en regeringskris samt en vadjan
till svenska folket i allmanna val for att fa stod till den kostnadssteg
ringen. I ar skrivs folkpensionsanslaget upp med 975 miljoner - det
fattas bara 25 miljoner i 1 miljard - oeh det finns inte en manniska
80m lyfter ett ogonloek infor denna valdiga kostnadsstegring pa en
enda titel. Riksdagen har beslutat sig for att folkpensionarerna skall
lla tackning for kostnadsfordyringen och en standardokning pa 3 pro
cent. Folkpensionarskaren okar for varje ar med 25 000 it 30 000
personer som skall ha sina pensioner. Da ar det bara att folja upp
riksdagsbeslutet, dra pa raknesnurran och konstatera att detta kostade
nastan 1 miljard.

Nagot liknande galler utbildningens huvudtitel. Skolreformerna 
fran l!grundskolan upp till universiteten - kostar vad de kostar. I den
huvudtitel som slutar pa over 10,5 miljarder finns det inte sa mycket
av primorer i buketten. Det finns nagra sma sadana pa kultursidan,
nagon forstarkning nar det galler vuxenutbildningen och ytterligare
nagon liten detalj som vi velat frascha upp, men i alIt vasentligt ar
okningen en foljd av automatiken.

Nar det galler forsvaret, vars huvudtitel nu ligger pa over 7 mil
jarder, raknas dess kostnader upp med det nettoindex som vi skall ha
enligt forsvarsoverenskommelsen, Det betyder att man far lagga pa
350 miljoner for att kompensera materielprisstegringar oeh lonekost
nadsokningar for forsvarets i runt tal 50 000 it 60 000 fast anstallda.
Nu kommer forsvarsministern om nagra manader med den definitiva
propositionen, och en offentlig utredning diskuterar de mera langsik
tiga perspektiven for det svenska forsvaret, dess omfattning, utform-
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ning oeh strategi. Men pa detta omrade ar det alltsa likadant; auto
matiken medfor en okning med 350 miljoner kronor.

Jag kan pa detta satt fortsatta med post efter post. Statsbidragen
till kommunerna for den kommunala skatteutjamningen ligger nu pa
over 2 miljarder. Detta ar i oeh for sig en alldeles utomordentlig
reform. Det skulle helt enkelt inte vara mojligt att existera i glesbygds
lanen i norr om vi inte hade detta utomordentliga skatteutjamnings
medel. Det ar val i fraga om den tekniska utformningen inte riktigt
bra i alIa sina delar, oeh jag far relativt snart fran en kommitte ett
forslag om vissa justeringar oeh moderniseringar av sjalva systemet;
att vi kommer att fortsatta med dessa bidrag rader det inget tvivel om.
Inte heller kommer bidragen att bli samre - det kan jag utlova. Man
kan beskriva det sa, att vi tar av statens inkomster oeh delar ut till
de samst stallda kommunerna, till de kommuner som hal" den samsta
skattekraften oeh de hogsta utdebiteringarna.

For Norrbottens Ian betyder detta bidrag 1 049 kronor for varje
invanare. En medelstor familj pa man, hustru oeh tva barn skulle i
avsaknad av den kommunala skatteutjamningen fa over sig en hojd
kommunalskatt pa drygt 4 000 kronor. Storre delen av befolkningen
dar uppe skulle naturligtvis inte kunna existera under sadana forhal
landen. Detta bidrag hojs genom automatiken med 700 miljoner. 500
miljoner harav ar en konsekvens av den senaste skattereformen, vilken
ju innebar att vi lyfter upp det skattefria grundavdraget fran 2 250
kronor per person till 4 500 kronor. Den skattefriheten galler vid
saval statsbeskattningen som kommunalbeskattningen. Nar kommu
nerna genom den reformen tappade det skatteunderlag som lag mellan
det gamla grundavdraget oeh det nya, maste de kompenseras harfor.
Det kostar statskassan 1 miljard om aret att lamna den kompensatio
nen. I den nu aktuella budgeten har for detta andamal anslagits 500
miljoner kronor, eftersom det nya systemet trader i kraft den 1 janua
ra 1973.

Antalet nya tjanster i statsforvaltningen uppskattas till 3 400. Det
ar ett uttryek for en ganska hard oeh intensiv besparings- oeh gransk
ningsatgard over hela faltet. Under de senaste fern aren llar paslagen
pa den statliga forvaltningen i allmanhet legat pa 4 500 tjanster.

Jag viII sluta med en sak som kanske inte hal" sa myeket med. bud
geten att gora som med den allmanna ekonomiska politiken. Detta
ar en budget utan skattehojningar - passa pa att rita kors i taket nar
ni kommer hem! Man har fragat mig om detta under mina 17 ar
som finansminister ar den forsta budget som inte innehaller nagra
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skattehojningar. Denna fraga foranledde mig att foreta en viss histo
rieforskning. Det visar sig faktiskt att detta ar det tredje eller moj
ligen fjarde aret, som det inte serveras nagra skattehojningar. Man
kan da fraga sig: Vadan denna forskrackliga flathet hos finansminis
tern just i ar? Har han blivit sa gammaI att han alldeles tappat tak
terna?

Vi lever i en nagot annorlunda situation nar det galler skattepro
blemet an vi tidigare gjort. Jag skall gladja herr ordforanden i Skatte
betalarnas forening med en liten utlaggning till detta -"- jag ser pa
hans forvantansfulla min att han raknar med nagot mycket trivsamt.
Nar vi nu kommit upp i ett skattelage som enligt den internationella
statistiken innebar - jag erkanner garna det - att vi intar en ledan
de stallning bland industrilanderna, ar det klart att man maste funde
ra litet over takten i den fortsatta utvecklingen. Det ar emellertid inte
sa ilIa som det later nar jag sager att vi intar en ledande stallning i
den internationella skatteligan. Var bruttonationalprodukt ar dess
hattre sa pass god, att det - trots att vi betalar sa hoga skatter 
aterstar sa mycket for privat konsumtion att det bara ar en nation
som delar ut mer till sina medhorgare for privat kOllsumtion an vad
vi gor, oeh det ar USA. Vi har emellertid den lilla poangen fore USA
att vi delar lIt var bruttonationalprodukt pa ett mycket battre satt an
vad amerikanerna gor, om man har nagra som heIst ansprak pa en
rimlig fordelning mellan medborgarna.

Vad som hant under de senaste aren ar framfor alIt att den kom
munala utdebiteringen okat myeket kraftigt. I borjan pa 1950-talet
hade vi en kommunalskatt pa 10 kronor, medan vi ar 1972 ar uppe
i en medelutdebitering som ligger strax under 24 kronor. Takten har
varit osedvanligt snabb, och det kan ha betingats av att kommunerna
haft over sig ett utbyggnadsprogram som det varit svart att komma
undan. Jag brukar ibland reta mina broder inom kommunalpolitiken
med att saga, att i sjalva verket beror detta delvis pa att de varit sa
anonyma 80m skatteuttagare. Om vi fragar gemene man vad han beta
lar i landstingsskatt, skall vi inte bli overraskade om vi far svaret:
Vad ar landstinget? Landstingsskatten ar den mest anonyma av alIa
skatter. Daremot vet de fIesta vad kommunalskatt are Pa senare tid
har kommunalskatten blivit sa hog, att den hlivit foremal for en publi
cistisk uppmarksamhet som aldrig tidigare. Forr i varlden kunde
kommunalmannen som skatteuttagare sitta trygga bakom finansminis
terns relativt breda rygg, eftersom 80 procent av alIt det som skrivs
om skatten galler Gunnar Strang eller finansministern. Nu gar det



16 NATIONALEKONOMISKA FORENINGENS SAMMANTRADE DEN 12 JANUARI 1972

emellertid inte pa samma satt for kommunalmannen att vara anony
ma; kommunerna ar mer exponerade, och de kanller detta. Trots att
man har "samlingsregeringar" och foljaktligen ar gemensamt ansva
rig for skattehojningarna och mindre utsatt for kritik har den kom
munala skatteutvecklingen blivit ett problem av utomordentlig vikt.
Jag har forsokt forklara for kommunalmannen - oeh jag tror att de
har £orstatt det - att man i fortsattningen inte kan ga vidare i denna
takt; man far i alIt vasentligt halla sig inom ramen for den tillvaxt
av skatteunderlaget som vi normalt kan rakna med. Kan vi fora en
sadan ekonomisk politik att vi normalt har en tillvaxt pa 4 it 5 procent
per ar samtidigt som vi haIler sysselsattningen pa en god niva och
uppratthaller balansen i vara utrikes af£arer, hor vi anda ha utrymme
for en arlig tillvaxt av skatteunderlaget pa lat mig saga 10 procent
i lopande priser. Det ar val dar vi har utrymmet for expansionen pa
den offentliga sektorn, eftersom vi som skatteuttagare inte garna kan
rakna med att £ortsatta pa samma satt som hittills. I sista hand ar det
fraga om hur vi fordelar vara gemensamma tillgangar. Var gar gran
sen mellan det som kollektivet tar hand om och vad vi som enskilda
viII ha kvar for egen disposition? I praktiken reagerar vi nog pa det
sattet att vi viII ha sa mycket som mojligt av kollektivets tjanster 
en modern och god sjukvard, trygghet pa alderdomen, mojligheter till
utbildning pa samhallets hekostnad, garantin att aven i daliga tider
ha arbete, ett forsvar som ar sa starkt som det behover vara med han
syn till var stallning som en nation med en sjalvstandig utrikespolitik
och neutralitetspolitik. AlIt detta viII vi ha, och ofta viII vi ha det i
storre utstrackning an vad som for ogonblicket ar mojligt. Samtidigt
viII vi ha sa mycket som mojligt kvar for var egen privata disposition.

Ar vi uppe vid skattetaket? har det fragats. Jag skall vara forsiktig
pa den punkten. Mahanda hor man erinra sig att det for tio ar sedan
nog inte var manga kommunalman som trodde att svenska folket
skulle acceptera en medelutdebitering nar det galler kommunalskatten
pa nara 24 kronor. I dag ar vi dar, och vi lever vidare - egentligen
inte samre an for tio ar sedan. Naturligtvis lever vi battre. Man kan
alltsa aldrig pa forhand fixera hur hogt det ar till taket. Men att vi
kommit narmare taket an tidigare oeh att detta problem anmaler sig
med alIt storre tyngd, darom tror jag - overraskande nog - att
direktor Nieolin oeh jag ar ganska eniga.

-j-
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Ordforanden: Pa foreningens vagnar viII jag varmt tacka fillans
ministern for detta intressanta och belysande inledningsanforande.

Som alltid nar det galler Gunnar Strang var framstallningen ele
gant oeh inneholl inte sa litet av pedagogik. Mycket av det finans
ministern sagt kan naturligtvis ge underlag for en diskllssion. Innan
vi overgar till den diskussionen foreslar jag att vi ytterligare en gang
tackar statsradet Strang med en varm applad for vad han gett oss av
bakgrundsbedomning och synpunkter pa arets statsverksproposition.

-j-

Docent Gunnar Eliasson, Sveriges Industriforbund: For precis ett ar sedan
delade konjunkturbedomama i den har lokalen upp sig i tre grupper: en grupp
talade om en nedgang i konjunkturen, en stor grupp hade inte nagon mening
aIls och en tredje grupp talade om en uppgang under 1971 - den senare
gruppen bestod i stort sett av finansministern sjalv. I ar vet jag inte riktigt
vilka gruppbildningar som kan komma att uppsta, men jag tror att jag i ar
forsiktigt skulle vilja salla mig till den grupp som finansministern sjalv
hor till nar det galler konjunkturbedomningen i stort.

Finansm.inistern talar mycket forsiktigt om en konjunkturuppgang sent
under 1972. Det ar mojligt att det ar en rimlig bedomning, men jag tror
fortfarande att det ar fel att saga att de fIesta indikatorerna i dag pekar
uppat. Konjunkturbarometern pekar mycket bestamt pa att vi hefinner oss
i ett lage liknande det 80m gallde under 1967. Gor man en traditionell och
myeket vanlig monsterutdragning blir det mycket svart att saga nagonting
annat an att konjunkturuppgangen kommer att lata vanta pa sig till in pa
1973. Vad betraffar de tre faktorer som betonas i finansplanen - framfor
alIt konjunkturuppgangen i USA, som de facto ar pa vag, oeh den vasttyska
konjuhkturpolitikens mojligheter att yanda en nedgang i en uppgang fore
arets slut - ar jag ganska tveksam. Den privata konsumtionen i Sverige ar
den tredje faktorn, och den kanske rulIar i gang av sig sjalv. Men dessa om
standigheter enbart Iar knappast racka till for ett allmant konjunkturuppsving
har i landet under andra halvaret 1972.

Det finns emellertid en stor osakerhetsfaktor 80m kan komma att spela en
hetydande roll. Det galler forvantningslaget i varldshandeln och valutaupp
gorelsens psykologiska effekt i detta sammanhang. Jag har sj alv litet svart
att ta krisstamningen pa valutamarknaden, som det talas sa mycket om, riktigt
pa allvar. Att nagonting i den har stilen skulle intraffa borde ha varit for
vantat sedan flera ar tillbaka i tiden. Det ar kanske snarare sa, att krisstam
ningen har att gora med att den offieiella proeeduren for att losa krisen fatt
myeket dramatiska former. Men inte desto mindre kan det vara riktigt att i
detta osakra lage forvantningarna spelat en avgorande roll och framfor allt
fatt beslut att ligga oeh vanta. For att man skalI kunna tona fram en optimis
tisk hild av konjunkturen under 1972 maste man under alIa omstandigheter
ta till spekulativa resonemang, speciellt vad det galler forvantningslaget. Om
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detta betyder mycket - nagot som jag sj alv ar boj d att tro - har· det saker
ligen paverkat de indikatorer som aHa ekonomer studerar oeh hygger sina
konjunkturbedomningar pa. Om en omsvangning av forvantningarna intraffar,
kommer det dessutom antagligen att ske myeket snabbt.

Det hela illustreras val av resultaten av en studie som alldeles nyligen gj orts
har i Handelshogskolan angaende de systematiska prognosfelen i konjunktur
hedomningarna. Det ar ett myeket typiskt monster som kommer fram i denna
studie, namligen att prognoserna har en systematisk tendens att underskatta
stora forandringar, oavsett om de gar uppat eller nedat. Det ar dessa stora for
andringar som det ar viktigt att komma at i god tid, for att man skall slippa
fora den ekonomiska politiken i fel konjunkturfas. Man kan oeksa stalla sig
fragan, vilken tendens man egentligen skall ha i konjunkturbedomningarna,
om man skall fora en ekonomisk politik pa grundval av dessa som dessutom
har aeeeptabla bieffekter om prognosen slar slint. Det ar ett nastan lika vik
tigt villkor som att man far de onskade positiva effekterna. Har man t ex
den varderingen att det ar vasentligare att lyfta upp lagkonj unkturen an att
kapa av topparna, hor man ha en latt pessimistisk laggning nar man fattar
de ekonomisk-politiska hesluten. Systematisk overoptimism i konjunkturhe
domningen leder latt till att man - som 1971 - missar stabiliseringen av
lagkonj unkturen.

Under alla omstandigheter illustrerar detta hudgetlage mycket val hehovet
av att prognoserna dessutom gors for nagot langre tid an ett are Som jag
sj alv ser det kommer 1973 att hli ett intressant ar for ekonomer da nya he
svarligheter kan uppsta i var ekonomi. Langtidsutredningens problem ar inte
forbi trots att bytesbalansen for det ar 80m gatt ser myeket vacker ut oeh
kanske inte heller kommer att se sa illa ut detta are Nar ett konjunkturupp
sving an kommer, kommer det normalt snabbt, oeh det finns da risk for att
exportindustrin kommer att sla i kapaeitetstaken med darav foIjande svarig
heter att oka exportvolymen i takt med importokningarna dar inte samma
begransningar galler. Jag har inte aIls svart att forestiilla mig en upprepning
av 1969 oeh 1970 ars forhallanden i nagot mindre format med hytesbalans
underskott, internationell inflation, hoga rantor oeh valutabekymmer - nu
nar vi ser ut att ha heslutat om en atergang till det gamla valutasystemet med
fixa vaxelkurser.

Jag vill stalla fragan: Hur skall vi kunna klara detta utan kreditpolitiska
overdrifter om situationen uppstar?

Finansministern ville inte komplieera 5in foredragning genom att ta med
problem som heror kapitalbalansen, men jag har en kiinsla av att en utforlig
analys av det svenska kreditlaget i ett internationellt samma~han.g skulle ha
varit intressant i denna nationalbudget. Jag tror att en sadan analys skulle
kunna hli myeket anvandbar i den reviderade nationalbudget som kommer
i maj.

-/-

Fil dr Lars Jacobsson, Konjunkturinstitutet: Som vi alIa vet har finans
ministern under en foljd av ar stallt upp pa dessa moten. Det kan darfor
kanske vara av intresse att inledningsvis redovisa vad finansministern tidigare
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sagt och hur den faktiska utvecklingen har blivit. 1971 var, som vi vet, ett
mycket daligt prognosar; man hade en BNP-prognos pa 2,8 procent och det
hlev 0,3 procent. Detta har finansministern sj alv herort, och jag skall hara
helt diskret papeka att Konjunkturinstitutet faktiskt hade en nagot hattre
prognos. Jag skaU a andra sidan erkanna att detta med prognoser ar mycket
svart.

Om vi ser tillbaka pa de senaste tio aren finner vi att prognoserna praktiskt
taget konstant legat pa 4 procent - det senastearet var det dock 2,8 procent
(se hifogat diagram). Det faktiska utfallet har daremot varierat mellan 2
och 6 procent. Mot den bakgrunden finner man det litet egendomligt att sa
manga trots alIt staller upp en sadan har afton for att fa hora finansministern
saga att BNP kommer att oka med 4 procent. Det ar naturligtvis mojligt att
nagra kommer hit for att fa lyssna till finansministerns varierande forkla
ringar till att det inte hlev 4 procent. Men det ar i och for sig anmarknings
vart att sa rnanga ar intresserade av mer teoretiska ekonomiska diskussioner!

Prognoser skall naturligtvis inte alltid overensstamma med utfallet, for ut
faUet paverkas j u aven av ekonomisk-politiska atgarder efter det att prognosen

BNP.PROGNOSER ENLIGT FINANSPLANEN: SAMT FAKTISKT UTFALL
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publicerats. Jag kan i detta sammanhang namna att jag visade ovannamnda
diagram over prognos och faktiskt utfall for en utHindsk besokare. Han blev
mycket imponerad; han missuppfattade namligen det hela och trodde att den
kraftigt varierande kurvan for utfaHet avsag prognoserna och att den jamna
linjen, som i verkligheten avsag prognoserna, var det faktiska utfaHet efter
det att ekonomisk-politiska atgarder vidtagits.

Efter detta skulle jag kunna sluta med att saga att de 4 procenten erfaren
hetsmassigt betyder nagonting meHan 2 och 6 procent. Men jag skulle trots
alIt vilja redovisa nagra argument for att det denna gang ar ratt rimligt med
en BNP-progDos pa 4 procent. Jag tycker att bedomningen av den internatio
nella utvecklingen ar korrekt sasom den redovisas i finansplanen och i den
preliminara nationalbudgeten. Vi har en saxning meHan ,konjunkturutveck
lingen i USA oeh Vasteuropa - en klar uppgang i USA och i stort sett en
klar nedgang i Vasteuropa, speciellt markerad i Vasttyskland. Darmed tycker
jag ocksa att bakgrunden for exportprognosen ar rimlig.

Vad betraffar konsumtionen maste jag erkanna att det ar mycket svart att
gora en prognos for denna post. Nagot mycket markligt intraffade namligen
betraffande konsumtionen under 1971. Trots att hushalIens reala disponibla
inkomster okade med drygt 2,5 procent minskade hushallens reala konsumtion
med ungefar 0,5 procent. Hushallens sparande steg saledes markant i ett lage
med svag inkomstutveckling, vilket direkt strider mot tidigare erfarenheter.
Den kraftiga sparandeokningen forsta halvaret 1971 far i forsta hand ses
som ett uttryck for den oro hushallen kiinde pa grund av den oppna striden
pa arbetsmarknaden under denna period. Fragan ar nu vad som hander med
sparandet 1972? Med hansyn till det besvarliga arbetsmarknadslaget anser
jag det vara troligt att man inte helt atergar till det sparandemonster som
iakttagits under tidigare are Darfor blir en konsumtionsprognos pa meHan 3,5
oeh 4 procent relativt rimlig. Detsamma kan jag saga betraffande investe
ringarna. Om jag pa nagon punkt skall uttala osakerhet ar det snarast be
traffande lagerinvesteringarna, som i ett motsvarande skede under tidigare
konjunkturnedgangar narmat sig noll, medan man nu raknar med 900 miljoner
i okning. Det maste dock paminnas om att det utgatt ett speciellt lagerstod.
Det ar nagot osakert vad detta lagerstod kommer att betyda.

Totalt sett medfor ovan namnda efterfrageutveckling att industriproduk
tionen endast skulle oka med 2 procent under 1972. Det ar erfarenhetsmassigt
en mycket lag siffra - vi har for den senaste tioarsperioden ett genomsnitt
pa 8 procent.

Pa basis av den har skisserade utvecklingen pa den reala sidan anser jag
att man maste anta att sysselsattningsutvecklingen under 1972 blir svag. Vis
serligen kommer arbetstidsforkortningen, men i nuvarande lage tror jag att
den i relativt begransad utstrackning kommer att resultera i faktiska okningar
av anstallningarna. Tillgangliga data tyder pa att handeln i mycket hegransad
utstrackning kommer att oka antalet anstallda. Vi vet ocksa att kommunernas
ekonomi ar ratt hart pressad; aven dessa forsoker dock undvika okade an
stallningar. Det ar val egentligen endast pa landstingssidan som det blir en
okning av antalet anstallda. Jag tror alltsa att effekten av arbetstidsforkort
ningen hlir begransad.

Dessutom kan man studera vissa s k ledande indikatorer, t ex ordersituatio-
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nen, i konjunkturcykeln. Dessa tyder pa att man atminstone har ett ar pa
sig innan man uppnar en rimlig balans pa arbetsmarknaden. Vi vet aven att
fardigvarulagren for narvarande ar mycket stora, varfor en efterfrageuppgang
med betydande fordroj ning resulterar i en produktions- och sysselsattnings
okning.

Mot den har hakgrunden kan man anta att vi i vinter kommer att fa en
betydande arbetsloshet. Man kan da ocksa saga att det horde ha gjorts nagon
ting, inte nu, utan under hosten 1971 eller tidigare. Jag har plockat fram
nagra berakningar over hur mycket man ytterligare skulle ha behovt satsa
for att fa en forbattring av arbetsmarknadssituationen. Som grund for dessa
berakningar har jag anvant mig av den ekonometriska modell som jag ar
ansvarig for. Pa basis av denna har jag heraknat de totala direkta och indi
rekta effekterna pa sysselsattning, BNP, konsumtion, investeringar, handels
balans och konsumentpriser. For att fa en forandring av indikatorn lediga
platser minus antalet arbetslosa med 20 000 it 25 000 skulle man ha behovt
oka den privata konsumtionen med ungefar 3 miljarder eller oka maskinin
vesteringarna i motsvarande grad. Det ar alltsa ett mycket stort belopp ytter
ligare man skulIe ha hehovt satsa. Dessutom maste man vara medveten om
att okade inkomster till hushallen till mycket ringa del· konsumeras omedel
bart; vi har en genomsnittlig kortsiktig marginell konsumtionsbenagenhet pa
endast drygt 0,5 procent. Det ar mojIigt att man kan oka den kortsiktiga
marginella konsumtionsbenagenheten ytterligare genom att inrikta den pa
vissa grupper. Om vi hade satsat ovan namnda helopp skulle de ha hojt
BNP for 1971 med ca 2,5 procent och BNP for 1972 med ungefar 1 procent.
Med sadana har berakningar kan man fa en oerhord exakthet anda till femte
decimalen, men man bor naturligtvis av rimlighetsskal avrunda ratt grovt.
Ayen i detta fall ar det svart att gora berakningar.

Om man hade astadkommit namnda forbattring av arbetskraftssituationen
hade man naturligtvis riskerat en viss forsamring av handelsbalansen. Denna
har heraknats till 1,4 milj arder for 1971 och knappt 1 milj ard for 1972.
Samtidigt skulle konsumentprisnivan ha stigit med 0,1 procent 1971 och 0,8
proceht 1972. Dessutom skulle man pa detta satt ha kunnat stimulera industri
investeringarna med ungefar 5 procent genom att oka efterfragan i samhallet.
Det kan jiimforas med de matningar som gjorts av det under varen inforda
10-procentiga avdraget och forhattringen av kreditmarknadslaget. Dessa at
garder medforde totalt en 3-procentig okning. Detta visar behovet av att inte
endast forhattra kostnadssituationen for att stimulera investeringsutvecklingen
utan samtidigt ocksa forbattra efterfragelaget.

Hade man varit villig att ta namnda forsamring av handelshalansen och
okningen av priserna med 0,7 procent, skulle det saledes ha varit mojIigt att
patagligt forbattra arhetsmarknadslaget under vintern.

Om jag skulle framfora nagra forhoppningar for framtiden skulle det sna
rast vara att finansministern lart av tidigare erfarenheter, sa att han undviker
att pa ett sent stadium av lagkonjunkturen bli mer kanslig for patryckningar
fran lontagarorganisationerna betraffande den besvarliga arbetslosheten. Jag
har snarast ett intryck av att han tidigare hlivit mer oeh mer villig att till
godose kraven pa stimulansatgarder ju langre lagkonjunkturen har fortskridit.
Under sadana forhallanden riskerar man naturligtvis _att ga in i den korn-
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mande hogkonjunkturen med alltfor expansiva atgarder. Tidigare erfarenheter
ar saledes orovackande.

Vissa pessimister sager ocksa att det enda man lar av erfarenheten ar att
man ingenting lar av erfarenheten. Men varfor skall man vara sa pessimistisk?

-/-

Docent Lars Nabseth, Industrins Utredningsinstitut: Det ar tva saker jag
viII ta upp i anslutning till finansministerns anforande. Den ena galler vad
som hant 1971 - pa den punkten kan jag fatta mig kort efter vad som redan
sagts av Lars Jacobsson. Den andra galler utvecklingen under 1972.

Tillvaxten i var ekonomi var svag under 1971. Som finansministern papekat
ser det ut som om vi skulle hamna i botten av OECD.ligan. Men inte bara
tillvaxten utan aven prognoserna for aret var daliga. Man staller sig da fragan,
om det finns nagot samband mellan de prognoser som gj ordes upp och den
politik 80m fordes. Nu har finansministern sjalv talat om att han paverkats
av ekonomernas prognoser, och det gor da denna fraga annu mer intressant.

Vi ar naturligtvis medvetna om att det ar svart att gora prognoser. Inte
minst jag ar det som ar verksam inom ett institut dar vi forvisso gj ort manga
daliga prognoser men aven en del goda. Lika fullt viII jag havda att det finns
vissa poster i 1971 ars nationalbudget som inte representerade de mest sanno
lika vardena. Det galler framfar alIt ifraga om exportvolymen och industrins
investeringar. Vad galler exportvolymen gar det inte att anklaga ekonomerna
for efterklokhet; det fanns faktiskt ett antal ekonomer - jag horde sj alv till
dem - som papekade att exportvolymantagandena i 1971 ars nationalbudget
var for optimistiska. Antagandena innebar i vissa avseenden' att vi under
perioden 1969-1971 skulle fa den basta exportkonjunktur vi nagonsin haft
och att vi klart skulle oka vara marknadsandelar runt om i varlden. Det fanns
inte nagot berattigat underlag for sadana antaganden.

Nar det galler industriinvesteringarna var det kanske besvarligare att gora
prognoser for 1971 aven om jag viII havda att grunden for de mycket expan
siva antaganden som gjordes i borjan av aret var svag. Man kan samtidigt
i dag konstatera det tragikomiska forhallandet, att den investeringsavgift pa
handeln som infordes for att stoppa investeringarna under 1970 tydligen fick
sin kraftigaste effekt under 1971, d.v.s. ett ar da vi med ljus och lykta letade
efter projekt for att begransa byggarbetslosheten. Det ar nagot av ett memento
nar det galler sa kraftiga atgarder. Men aven om jag bortser fran detta och
bara beaktar exportvolymen och industriinvesteringarna borde man anda ha
kunnat gora alternativa kalkyler for dessa poster och rakna med multiplika
toreffekterna. Man skulle dil ha kommit till en tillvaxt av BNP som legat
klart lagre an de 3 procent som antogs. Det ar intressant att konstatera att
det fanns vissa meningar i konjunkturinstitutets hostrapport 1970 dar just
detta framholls. Min tes ar - jag framlagger den i form av en fraga
till finansministern: Vore det inte battre med den osakerhet som foreligger
betraffande utvecklingen och med den begransade kunskapsnivil vi har att
gora alternativa kalkyler i nationalbudgeterna? Skulle inte sadana alternativa
kalkyler kunna paverka den ekonomiska politiken pa ett sadant satt att vi
reagerade tidigare?
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For 1971 hade en sadan alternativ prognos definitivt legat klart lagre och
alltsa kanske haft en chans att tidigare paverka politiken., Inneborden ar
alltsa att dessa tankegangar inom konjunkturinstitutet borde ha utvecklats till
ett mer fullstandigt alternativ. Detta hlir till slut en fraga till finansministern
om hur pass mycket han paverkas av ekonomernas prognoser?

Det andra problemet som jag viII ta upp galler produktivitetsutvecklingen
inom industrin. I varj e fall tycker jag att denna utveckling ar oroande, och
den borde rimligen oroa aven finansministern. I samband med vart arbete
med langtidsutredningarna kunde vi konstatera att produktivitetsstegringen i
svensk industri hade gatt mycket snabbt under 1960-talet - i det internatio~

nella perspektivet forefoll stegringen ha gatt exceptionellt, snabbt. Per arbets
timme raknat registrerade vi en uppgang med meHan 7 och 8 procent per are
Det gallde bade for forsta och andra halften av 1960-talet. Detta vallade
debatt i langtidsutredningen, huruvida man kunde rakna med ~tt denna ut
veckling skulle fortsatta under 1970-talet eller om vi skulle fa en Hingsammare
akning. Vi hade en del olika uppfattningar, men i stort sett trodde vi att
denna utveckling skulle fortsatta. Men den preliminara statistiken for 1970
och 1971 visar att produktivitetsstegringen varit klart langsammare. Den ligger
pa mellan 4 och 5 procent per arbetstimme och are Far 1971 kan vi visser
ligen saga att det var ett daligt kapacitetsutnyttj ande, men det var det aven
ar 1968, da vi registrerade dessa hoga siffror. Till detta kommer att siffran
far 1971 sannolikt har paverkats i hojande riktning av statistiska effekter,
d.v.s. den effekt som uppkommer om man fran ett genomsnitt tar bort nagon
ting som ligger under genomsnittet. Det ar samma typ av effekt som man
fick da en beromd amerikansk ekonom for nagra ar sedan flyttade fran
Harvard till Yale. I sin installationsforelasning sade denne ekonom, att genom
hans farflyttning sj onk genomsnittet pa ekonomerna pa bada stallena. Tar
man bort en enhet som har ett hogre yarde an genomsnittet sjunker genom
snittet, men tar man hort en enhet som ligger under genomsnittet sa stiger
genomsnittet. Det ar precis vad som hant under 1971. Vi vet att vi haft en
mycket kraftig nedgang av textil- och konfektionsindustrins produktion liksom
liven ·av traindustrins produktion. Vi vet att foradlingsvardet i dessa bran
scher ligger klart lagre an genomsnittet. Inneborden av detta ar alltsa att pro
duktivitetsstegringen far de anlaggningar som ar kvar egentligen ar nagot
Higre an vad den registrerade siffran visar.

For 1972 raknar nationalbudgeten med att industriproduktionen skall stiga
med 2 procent, samtidigt som man tror att produktivitetsutvecklingen inom
industrin skall ga tillbaka till 1960-talets trend eller oka med 7 procent. Detta
utgar ocksa ett exempel pa att det skulle behavas alternativa prognoser. 1960
talets produktivitetsutveckling uppkom under en snabb okning av industri
produktionen, och vi vet att det finns ett klart samband mellan snabb pro
duktionsstegring och produktivitetsstegring. Darfar tycker jag att en' uppgang
med 2 procent av industriproduktionen knappast ger underlag for antagandet
om en 7-procentig stegring av produktiviteten. Skulle man komma i narheten
av detta tal finns vidare risker for att denna statistiska effekt blir hetydande,
d.v.s. vi fortsatter att sla ut anlaggningar dar foradlingsvardet ligger under
genomsnittet for industrin. Det ar uppenbart, bade fran konkurrenssynpunkt
och fran lansamhetssynpunkt, att det ar en valdig skillnad om produktivitets-
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stegringen uppkommer genom en rationalisering i de olika anHiggningar vi
har eHer om den uppkommer genom att vi slar ut anlaggningar med genom
snittligt sett higt foradlingsvarde. Det hade funnits anledning att i national
budgeten diskutera detta mer i form av alternativa kalkyler.

Vi maste ocksa beakta att om nationalbudgetens prognoser sHir in nar det
galler industriproduktionen sa ligger vi for aren 1971 och 1972 ovanligt langt
under siffrorna i langtidsutredningen for 1970-1975. Jag ar visserligen
medveten om att vi i langtidsutredningarna alltid haft sadana har perioder
- vi ligger daligt i borj an och far en uppgang mot slutet - men vi ligger
denna gang ovanligt langt under just pa industrisidan. Savitt jag kan se inne
bar detta att vi under 1973-1975 bor ha en industriproduktionsokning pa
eirka 7 procent om aret, om vi skall fa de genomsnittliga 5 procent som vi
talat om. Det innebar att om hushAllens sparvanor, som finansministern trod
de, ater blir desamm~ som under 1969-1970, maste en mycket stor del av
efterfragan ga mot svensktillverkade produkter, oeh da staller man sig fragan:
Ar konkurrenskraften i svensk industri sadan att detta blir faIlet? Skulle det
vara sa att utveeklingen under 1970-1971 innebar en trendforandring pa
produktivitetssidan jamfort med 1960-talet oeh vi skulle vara tillbaka i 1950
talstrenden, far detta betydande konsekvenser bade for lonediskussionen oeh
for hela resursdiskussionen vad galler var ekonomi.

-/-

Direktor Curt Nicolin, Det var utomordentligt stimulerande oeh roligt att
hora finansministerns berattelse om hur val allting are Jag noterade med
speciell gliidje att finansministern oeh jag numera ar overens om att vi he
finner oss nara skattetaket. Men det ar inte bara det vi numera ar overens om.
Vi ar oeksa overens om nodvandigheten av okade investeringar i industrin,
sar-skilt nar det galler maskininvesteringarna. Vi ar ocksa numera overens om
att i och med att man tar bort avdragsratten for komunalskatten vid statlig
beskattning minskar inte kommunernas benagenhet att hoja sina skatter. Men
sedan finns det manga saker som vi i dag inte ar eniga om, men som jag hop
pas att vi skall kunna enas om i framtiden.

Vi kan notera att man i dagens press allmant aceepterat att den framlagda
budgeten ar stram. Utgifterna okas med bara 13,5 procent, ett ar da man
vantar sig att inkomsterna i landet skall stiga med omkring 10 procent! Det
ar mycket svart for mig att uppfatta det som en sarskilt stram hudget, aven
om jag garna vill ge finansministern oc~ hans medarbetare en blomma for
att de prutat 3 miljarder. Om vi tidigare fattat beslut som vi inte har rad
med i den aktuella situationen ar det ett forhallandevis klent forsvar. Jag kan
ocksa halla med om att det finns manga mycket angeliigna andamal att till
fredsstalla. Men sa myeket mer angelaget skulle det da vara att i statsverks
propositionen finna forslag som ar agnade att skapa storre resnrser.

Vi kan konstatera att vi lever i ett samhiille dar stimulansen att foretaga
och stimulansen att arbeta inte hlott kraftigt har avtagit utan ibland ar helt
franvarande, t.o.m. negative Jag vet att jag kommer att uppbara mycken kritik
i pressen for det jag nn sager, men ibland maste man anda tala om fakta.
En arbetare i svensk industri med en medelinkomst och som ar franvarande
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fran arbetet under tva manader pa grund av sjukdom okar sin nettoinkomst
efter skatt med ett visst antal hundra kronor, nagot beroende pa lokala for
hallanden och en del olika detaljer. Detta beror pa att den inkomst som han
hade fatt under dessa tva manader, om han hade varit i tj anst, hade beskattats
med marginalskatt, medan hans sj ukersattning utgar skattefritt. Dessutom
utgar sj ukersattningen aven for dagar da han normalt inte hade varit i tj anst
och tj anat pengar.

Jag ar sj alvfallet helt inforstadd med att sj uka manniskor skall ha ett skydd
sa att de inte pa toppen av sin olycka skall fa ekonomiska svarigheter. Men
darifran till att utsatta manniskor for frestelsen att vara franvarande under
foregivande av sjukdom darfor att de darmed okar sin nettoinkomst maste
vara forkastligt.

Sedan vi fick det nya skattesystemet har vi, trots lagkonj unktur och trots
arbetstidsforkortning, storre svarigheter att overtyga vara medarbetare om
att gora overtid; sedan marginalskatten ar dragen blir det sa rasande litet
kvar. Jag talar nu inte om topptjansteman med hoga inkomster, utan jag talar
om folk med medelinkomster - arbetare och lagre tjansteman. Vi har kom
mit i ett lage dar marginalskatteresonemanget motverkar var produktivitet.
Man kan inte avstamma alla specialkunnanden i elt foretag och alIa delpro
cesser i en produktion sa, att det alltid overensstammer med behovet. Darfor
behovs ofta overtid. I sj alva verket ar ett overtidsuttag ett satt att undvika
att anstalla mer folk an man behover. Darmed undgar man ocksa att minska
personalstyrkan nar efterfragan blir mindre. Detta ar alltsa en trygghetsfraga
for personalen sjalv, men sadana arrangemang har salunda i hog grad forsva
rats.

I detta sammanhang kan det vara intressant att konstatera att hela den
progressiva beskattningen i vart land ger bara cirka 10 procent av statens och
kommunernas inkomster. Da fragar man sig: Maste vi utsatta folk med nor
mala arbetsinkomster for en sadan marginalskattesituation att dessa effekter
uppkommer?

Jago skall inte tala om stimulansen till foretagande, att spara pengar och
att satsa dessa i produktionen. Detta ar namligen inte populart, men jag kan
forsakra att stimulanseffekterna inte ar kraftigare i det avseendet.

Tyvarr saknar jag i statsverkspropositionen forslag fran finansnlinistern
som skulle vara agnade att avhjalpa dessa brister. Vi har kunnat konstatera
att utomordentligt stora pengar anslas till utbildning. Jag har sj alv offentligt
manga ganger under de senaste tio aren sagt att detta ar av godo bade ur
produktionssynpunkt och ur konsumtionssynpunkt. Men det ar overraskande
hur begransade vara insatser ar nar det galler att ge manniskorna de kunskaper
som behovs i produktionslivet.

Nar finansministern sager att vi har en arbetsloshet pa 2 it 3 procent maste
jag haHa med honom om att var statistik ar utomordentligt hristfallig; den
lanar sig till alIa typer av definitioner. Om vi verkligen vill bedoma en kon
junktursituation med belysning ur arbetsloshetssynpunkt maste vi n8mna
ocksa det forhiHlandet att vi har beredskapsarbeten som sysselsatter kanske
30 000 it 40 000 manniskor och att vi har en arbetsmarknadsutbildning som
sysselsatter 90 000. Kanske 20 000 eller 30 000 av dessa ar nodvandiga ur
omskolningssynpunkt. Utbildningen av de ovriga ar utslag av en i och for sig



26 NATIONALEKONOMISKA FORENINGENS SAMMANTRADE DEN 12 JANUARI 1972

beromvard stravan att ge manniskorna en anstandig social och ekonomisk
tillvaro nar de inte har ett normalt arbete, men det ar likval uttryck for en
bristfallig efterfragan i vart samhalle.

Adderar man dessa siffror med de officiellt redovisade arbetsloshetssiff
rorna blir det helt andra tal an vad man tidigare angett. Jag medger att det
finns mycket att saga om statistiken och annu mer om hur man bor losa dessa
problem. Men likvaI existerar de.

Slutligen en synpunkt i anslutning till konjunkturbedomningen. Nar finans
ministern tror pa en uppgang under detta ar viII jag innerligt hoppas att
han har ratt. Men i sa fall kan jag inte underlata att saga ett kritiskt ord om
budgeten. Vi far under innevarande hudgetar ett underskott pa 4,3 miljarder.
Den nya budgeten forutser 3,3 miljarder. Vi vet av erfarenhet att den budget
som presenteras den 10 januari brukar bli utsatt for overskridanden utover
den tillaggsbudget som kommer pa varen. Det skulle vara mer an markligt
om inte underskottet, nar vi kommer till slutet av det budgetar 80m omfattas
av den nu framlagda statsverkspropositionen, skulle overstiga fj olarets.
Finansministern har forklarat for oss hur vi under innevarande ar har spatt
pa var ekonomi med ett stort antal miljarder for att fa fart pa hjulen. Om
vi kommer att fa ett annu storre underskott under nasta hudgetar som finans
ministern tror skall hli ett ekonomiskt starkt ar, ett uppgangsar, da kan jag
inte se annat an att vi haddar for en utomordentligt stark inflation. Den
andra losningen ar att finansministern i sj al och hj arta inte riktigt tror pa sin
konjunkturbedomning. Jag hoppas att det inte ar forklaringen.

-/-

Cand polit Lars Matthiessen, Handelshogskolan: Jag skulle vilja horja med
en liten praktisk propa. Jag tycker nog att finansministern har ett val kraftigt
tilltaget overlage pa grund av att denna debatt kommer sa tatt inpa publice
randet av finansplanen. Jag fick tillgang till finansplanen i gar eftermiddag.
Det ar klart att man da inte kan hinna med nagra djuplodande studier. Mitt
forslag ar darfor att man forsoker ta detta sammantrade en nagot langre tid
efter puhlicerandet av finansplanen. Efter vad jag forstar har finansministern
dessutom ett mycket digert program just under dessa dagar.

Det har inte varit vanligt att tala om 1971 som ett hogkonjunkturar. Da
det galler diskussionen om stabiliseringspolitiken kan man emellertid utan
vidare saga, att 1971 har varit ett hogkonjunkturar. Somliga kanske rent av
viII havda att det forekommit vissa overhettningstendenser. Aven om alltsa
mycket av skeendet ar farskt i minnet tankte jag anda gora en kort aterhlick
pa forloppet under den senaste konjunkturcykeln; jag tror namligen att det
kan vara en nyttig utgangspunkt for diskussionen.

Vi fick under ar 1969 en kraftig konjunkturuppgang efter tva ars avmatt
ning. Att det var fraga om en uppgang stod ganska klart redan i horj an av
1969. Denna konjunkturuppgang fortsatte under hela 1969 och ledde till en
mycket starkt okad efterfragan pa arbetskraft. Anda genomfordes inte nagon
finanspolitisk atstramning. Daremot skiirptes kreditpolitiken mycket kraftigt
under 1969, hl.a. for att motverka utflodet av valuta. Trots detta kan man
saga att inbromsningen under 1969 var klart otillracklig. Expansionen av saval
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hushalIens som foretagens efterfragan hade underskattats betydligt, och bytes
balansens underskott minskade inte som vantat utan okade.

Under forsta halften av 1970 fanns overtryeket i ekonomin kvar och i
borj an av aret fiek vi en hoj ning av vissa indirekta skatter. Men det var fraga
om en ganska mattlig inkomstforstarkning. Efter en kraftig okning av handels
halansens underskott under forsta halvaret och en snabbare prisstegringstakt
foljde under hosten prisstoppet och en ny skattebukett, vari bl.a. ingick hoj
ningen av den allmanna arbetsgivaravgiften och okade indirekta skatter.
Denna gang var det fraga om en skattehojning pa sa myeket som 2 miljarde~.

DA hade emellertid konjunkturen vant oeh nedgangen borjat. Trots den mer
atstramande politiken under 1970 okade bytesbalansunderskottet aterigen
kraftigt. Prisuppgangen under 1970 blev den storsta sedan Korea-inflationen.

Hogkonjunkturen blev ganska kort. Redan under andra kvartalet 1970
borj ade antalet lediga platser minska, och under andra halvaret fortsatte
arbetskraftsefterfragan att ga ned. Samtidigt vandes underskottet i handels
balansen till ett overskott. Finansministern avvisade i 1971 ars finansplan en
generell lattnad av den ekonomiska politiken med motiveringen att det var
klart olampligt i dagens Hige. Vad vi i stallet fick var en omfattande finans
politisk atstramning. Jag tanker pa inkomstskattereformen som man tidigare
hade fattat beslut om, okade folkpensioner oeh barnbidrag, hojningen av
momsen oeh den rekordstora kommunalskattehojningen liksom aven okningen
av arbetsgivaravgiften. Raknar man litet pa dessa saker finner man att de
autonoma skattehojningar som blev markbara under 1971 motsvarade hela
1,9 procent av BNP. Denna skattehojning ar inte bara den storsta som genom
forts under ett avmattningsar efter kriget - den ar over huvud taget den
nast storsta som forekommit under efterkrigstiden. Om man dessutom tar
hansyn till utveeklingen av konsumtion oeh investeringar inom den offentliga
sektorn finner man att de finanspolitiska atgardernas effekt under 1971 har
varit att minska den totala efterfrAgan. Till detta resultat kommer oeksa natio
nalbudgeten da man dar gor liknande kalkyler.

En efterfragedampande ekonomisk politik under ett avmattningsar ar natur
ligtvis i hogsta grad anmarkningsvard, oeh det finns inte heller nagon parallell
hartill under efterkrigstiden. Denna restriktiva politik maste givetvis i hog
grad ha bidragit till den stora omsvangningen i utrikeshandeln oeh damp
ningen av den ekonomiska aktiviteten under 1971. Som framgar av finans
planen forbattrades handelsbalansen under forra aret med 3 miljarder. Inte
heller detta har nagon motsvarighet under tidigare ar. Vi vet ocksa att arbets
losheten blev mer omfattande an nagon gang sedan avmattningen 1958.

Finansministern var inne pa olika anledningar till att det under 1971 giek
som det gj orde, oeh det ar svart att bestrida att dessa faktorer spelat en viss
roll. Men det ar oeksa helt klart att den myeket restriktiva finanspolitik som
fordes hor till bilden som en avgorande faktor.

Vi har under 1971 fatt en hel serie av selektivt stimulerande atgarder oeh
dessutom en uppmjukning av kreditpolitiken. Det finns ingen anledning att
ga narmare in pa arten av dessa atgarder. Daremot kan det naturligtvis kon
stateras - oeh det maste konstateras i en diskussion om den ekonomiska
politiken - att de stimulerande atgarderna uppenbarligen var otillraekliga
och for sent insatta for att pa ett avgorande satt motverka avmattningen
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under forra aret. Darmed var ocksa den lagsta tillvaxttakten under efterkrigs
tiden oundviklig.

Sammanfattningsvis kan man saga att den ekonomiska utvecklingen och
stabiliseringspolitiken under konjunkturvaxlingen fran 1969 fram till 1971
har foljt samma monster som vi hade under forra konjunkturcykeln. Bada
perioderna borjade med mycket kraftiga konjunkturuppsving som de facto
tillats utveckla sig utover ekonomins kapacitetsgranser, med hetydande bytes
balansforsamringar och okad pris- och lonestegringstakt som nagra av de
omedelbara foljderna. Nar overhettningen gott och val var ett faktum genom
fordes en finanspolitisk Atstramning som inte hara vidmaktholls utan skarptes
langt efter det att den folj ande konjunkturnedgangen hade borj at. Darfor
kan det ur stabiliseringssynpunkt pa goda grunder havdas att den finanspoli
tiska Atstramningen i hada dessa fall genomfordes minst ett ar for sent. PA
det sattet kom den ekonomiska politiken att forvarra den avmattning som
foljde. Under bada avmattningsperioderna hade den ekonomiska politiken
medvetet givits en starkt restriktiv inriktning ur sysselsattnings- och tillvaxt
synpunkt, med det klart uttalade syftet att minska bytesbalansens underskott
och halla pris- och kostnadsstegringarna tillbaka. Den successiva omlaggningen
av politiken i expansiv riktning under 1971 har som vi alla vet inte varit
tillracklig for att aterstalla den fulla sysselsattningen.

Jag vill sedan ga in pa fragan om finanspolitikens flexibilitet mot bak
grunden av denna korta kronika over utvecklingen. Man kan fraga sig varfor
den svenska stabiliseringspolitiken tydligen har blivit klart samre anpassad
till konjunkturlaget an vad den tidigare varit. For nagra ar sedan publicerades
inom OECD en undersokning av stabiliseringspolitiken i olika lander - sju
vastliga industrilander. l\1an kom dar fram till resultat att Sverige nog var
bast i ganget. Men den undersokningen gick bara fram till 1965. Vi kan nu
konstatera att omdomet inte garna kan hli detsamma, da de foljande aren
medtas.

En forsta forklaring till denna daliga anpassning jamfort med tidigare ar
forstas prognoserna som tamligen konsekvent har underskattat styrkan i saval
uppgangen som nedgangen under de bada konjunkturcyklerna. Prognosmisstag
kan naturligtvis aldrig helt och hallet undvikas. Prognoserna ar emellertid
hara en del av forklaringen. En annan forklaring ar, saSom jag ser det, en ur
stabiliseringspolitisk synpunkt bade nedslaende och odesdiger tveksamhet da
det gallt att anvanda finanspolitiken. Om vi tar hogkonjunkturen 1969 och
1970 som ett exempel finner vi att det under de aren inte saknades uppma
ningar att skarpa den ekonomiska" politiken, exempelvis genom att ta den
planerade mOlnshojningen tidigare an man ursprungligen hade avsett. Som
skal for att inte hoja momsen fore 1971 har finansministern hl.a. anfort att
momshojningen var sammankopplad med inkomstskattesankningen for lagre
inkomsttagare och att momshoj ningens prishoj ande effekt skulle iindra forut
sattningarna for de da gallande tvaarsavtalen. Jag tycker att detta ar ett gans
ka defaitistiskt argument som i praktiken gor det omojligt att anvanda skatte
politiken for att hindra overhettningar i ekonomin. I sa fall skulle endast
kreditpolitiska medel sta till forfogande, precis sasom faIlet var under 1969.
Det kan namnas att man dock sa sent som 1967 hade hojt omsen mitt under
gallande trearsavtal. Mot argumentet att skattebetingade prishojningar inte
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far andra de ekonomiska villkoren for lontagarna under en avtalsperiod kan
ocksa invandas att det ur lontagarnas synpunkt spelar mindre roll om det ar
en momshojning eller en utehliven atstramning som leder till hojda priser.

Nu kom alltsa den finanspolitiska atstramningen i stallet i slutet av 1970
och i borjan av 1971. Denna misslyckade "timing" far en att erinra sig en
annan episod under efterkrigstiden, namligen slopandet av omsen ar 1947 mitt
under hrinnande hogkonjunktur. For 1971 hade givetvis det hasta varit att
clenna atstramning inte hade kommit till stand. Det nast basta hade varit att
en radikal omHiggning av finanspolitiken i stimulerande riktning hade kommit
till stand under varen. Redan i mars var arbetslosheten pafallande hog. Men
man valde i stallet att avvakta for att sedan satsa pa selektiva atgarder.

Da det galler fragan om selektiva eller generella atgarder har vi haft manga
diskussioner bade tidigare och nu i kvall, varfor jag kan fatta mig relativt
kort. Denna diskussion har forts pa ett ganska kategoriskt och principiellt
satt. Man kan nastan hefara att handlingsfriheten for stabiliseringspolitiken
langre fram kan visa sig ha blivit begransad pa grund av de bestamda ut
talanden som gjorts. I diskussionen om en momssankning under 1971 invan
des, att en sadan atgard var omojlig eftersom man sedan skulle tvingas hoja
momsen nar hogkonjunkturen aterkom, och det skulle leda till extra prissteg
ringar i ett lage nar priserna redan var pa vag uppat. Det ar ett sadant prin
cipiellt resonemang som egentligen utesluter att indirekta skatter anvands i
konjunkturstimulerande syfte. Inom parentes kan man staIla fragan, varfor
den sittande hudgetutredningen skall overvaga hur man kan oka finanspoli
tikens flexibilitet, om man inte pa allvar overvager att anvanda de instrument
man hare

Finansministern har redan talat om fordelarna med de selektiva atgarderna.
En fordel skulle vara att de snahht kan avhrytas och att de ger hjalp dar
hjalpen heh~vs. Det kan vara riktigt i ett lage da vi redan har fatt arbetslos
het. En sak som nog talar for generella atgarder ar att dessa i praktiken i
hogre grad an selektiva atgarder kan anvandas for att forebygga arbetsloshets
situationer. Med generella atgarder hor man i basta fall ha mojIighet att pa
verka ~den ekonomiska utvecklingen pa ett sadant satt, att det inte blir nodvan
digt med omfattande selektiva atgarder. Jag kan darfor inte halla med finans
ministern da han avpolleterar Keynes och havdar att det i alIa lagen ar omoj
ligt att mota avmattningar i vara dagars Sverige med generellt stimulerande
atgarder. Med detta har jag inte velat saga att selektiva instrument inte hehovs
i den stahiliseringspolitiska arsenalen. Dil det galler anvandningen av selektiva
och generella atgarder i en avmattning ar det som jag ser det i princip inte
fraga om ett antingen - eUer utan om ett hade - och.

Till slut nagra ord om laget under 1972. Av helt avgorande hetydelse blir
arbetstidsforkortningen fran 42,5 till 40 timmar som till storre delen tas ut
under 1972. Man kan saga att Sverige har haft tur med sina arbetstidsfor
kortningars placering i konj unkturforloppet. Forkortningen fran 48 till 45
timmar togs med en timme per ar 1958-60. Det innebar att arbetslosheten
under avmattningen 1958-59 kunde haUas nere i viss man genom att den
efterfragade mangden arhetstimmar fordelades pa fler sysselsatta. Samma sak
upprepades under avmattningen 1967-68 och aterigen i are Forkortningen
1972 har beraknats minska medelarbetstiden for anstallda med sa mycket som
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3,5 %. Trots att den beraknade produktionsokningen tillsammans· med den
forvantade produktivitetsstegringen skulle ha medfort minskad arbetskrafts
efterfragan raknat i timmar raknar man i nationalbudgeten med en sysselsatt
ningsokning pa omkring 1,5 % tack yare arhetstidsforkortningen. Diirigenom
skulle arbetslosheten kunna minskas med omkring en procentenhet, d.v.s. lika
mycket som uppgangen under 1971.

Det finns vissa reservationer kring denna kalkyl som kanske borde ha beto
nats kraftigare i nationalbudgeten. Det finns tecken som tyder pa att nyanstall
ningarna med anledning av arhetstidsforkortningen inte hlir sa omfattande
inom handeln och andra servicesektorer, som har antagits i nationalbudgeten.
Inom exempelvis handeln har personalstyrkan de senaste kvartalen ansetts
vara for stor. Det skall ocksa betonas att den privata tj anstesektorn inte ar
ovasentlig for sysselsattningen eftersom halva BNP genereras i denna sektor.

Tiden medger inte en mer uttommande diskussion av konjunkturerna och
den ekonomiska politiken. Sammanfattningsvis vill jag saga att ratt mycket
tyder pa att 1972 inte kan bli ett ar med vad som hittills har betraktats som
full sysselsattning trots de stimulerande atgarder som har vidtagits forra aret.
Att den senaste arbetsmarknadsstatistiken tyder pa en viss forbattring av laget
pa arhetsmarknaden kan mycket val hero pa den milda vintern och vissa ny
anstallningar i samband med arbetstidsforkortningen. Den har gjorda bedom
ningen skiljer sig knappast fran nationalbudgetens dar det sags att "det 1972
skulle atersta en viss reserv av outnyttj ade produktionsresurser". Det ar ma
handa dags att revidera vara forestallningar om hur hog sysselsattningen skall
vara for att vara full? !

-/-

T f professor Sven-Olof Lodin, Uppsala Universitet: Det finns inga nya
skatter i budgeten, men det finns i stallet obehagligt mycket gamla skatter,
varfor jag kanner mig ursaktad om jag tar upp en effekt av ett inslag i 1970
ars skattepaket som framkommit efter de stora kommunalskattehojningarna
och som knappast kan ha varit forutsedd. Det galler avtrappningen av grund
avdraget och de marginalskatteeffekter som darigenom uppkommer.

Finansministern ar i allmanhet inte road av att diskutera marginaleffekter.
Jag tanker heller inte har ta upp tiden med att konstatera att marginalskatter
na ar hoga - det vet finansministern redan. Det intressanta ar emeUertid att
de far en snedvridande effekt pa grund av avtrappningen, framfor alIt vid
den kommunala beskattningen.

Hur fungerar da denna avtrappning av grundavdraget? Grundavdraget ar,
som alla vet, 4 500 kr, som drages fran den taxerade inkomsten. Om man
har mer an 30 000 kronor i taxerad inkomst far man inte langre fullt grund
avdrag, utan avdraget skall minskas med 20 procent av vad inkomsten over
stiger 30 000 kronor eller - for att uttrycka det enklare - den beskattnings
bara inkomsten stiger med 120 procent av den verkliga inkomstokningen.
I skatteeffekt innebar detta att skatteuttaget ar 120 % av det nominella uttaget
i inkomstskiktet 30 000-52 500 kr. Det ar alltsa i sj alva verket en maskerad
extra progression. Jag skall mycket. kortfattat demonstrera hur detta fungerar
vid en hojning av kommunalskatten. Jag gor det med hjalp av tva tabeller,
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med utgangspunkt fran forhallandena i Uppsala dar jag ar verksam. Kom
munalskatten var dar 20 kr ar 1969 och har nu for ar 1972 stigit till over
25 kr - dessvarre ingen ovanlig utveckling.

Lilt oss ta foljande exempel med fyra inkomsttagare och kommunalskatt
20 kr.

Summa
Inkomst Kommunalskatt Statlig skatt Fp-avgift marginalskatt

%

29000 20 22 5 47

30000 120 %. (20 22 5)
==24 26,4 6 56,4

35000 120 %. (20 28 -)
==24 33,6 57,6

52500-
70000 20 38 58

Dessa marginalskatter ar hoga, men det ar inget nytt. Det intressanta ar att
den marginalskattekurva som dessa relationer innebar, maste ses som ett
uttryck for hur man menade att skatterna borde fordelas. (Vi skall komma
ihilg att nar forslaget gjordes 1969 raknade man med 20 kr som genomsnitt
lig kommunalskatt.) Om nu kommunalskatten hojs kraftigt borde detta inte
forandra relationerna i marginalskattekurvan. Kurvan kommer visserligen att
ligga pa en hogre niva, men borde ha i huvudsak samma utseende. Men pil
grund av avtrappningen av grundavdraget sker inte detta, utan avtrappningen
medfor en snedvridning, som ej kan ha varit avsedd och som med de stora
kommunalskattehojningarna maste betraktas som allvarlig.

Om vi andrar kommunalskatten i exemplet till 25 kr - det ar i sj alva
verket just vad som hant i Uppsala mellan 1969 och 1972 - far vi foIjande
fordelning.

Summa
Inkomst Kommunalskatt Statlig skatt Fp-avgift marginalskatt

%

29000 25 22 5 52

30000 120 %· (25 22 5)
==30 26,4 6 62,4

35000 120 %· (25 28 -)
==30 33,6 63,6

52500-
70000 25 38 63

Vi finner da att den marginella kommunalskatten for 30- och 35 000 kronors
mannen har hlivit 30 kr, dvs att den i realiteten stigit med 6 % i stallet for
med 5 %, vilket i sin tur Ieder till att 35 000 kronorsmannen nu har hogre
marginalskatt an den som tjanar anda upp till 70000 kr. Om man dessutom
Iagger till den marginella sj ukforsakringsavgiften, som kan heraknas till 0,7 %
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i. alIa inkomster upp till 39 000 kr, dar den forsvinner, far aven 30000 kro
nors-mannen hogre marginalskatt, 63,1 % och 35000 krollors-mannen 64,3 %.
Det ar avtrappningen som ger dessa snedvridande effekter. 25 kr ar idag ingen
sarskilt hog kommunalskatt da riksgenomsnittet ligger pa nara 24 kr, varfor
den patalade effekten ar ganska vanlig.

Nar man genomforde skattereformen tankte man sig att trappa av grund
avdraget dels for att fA en viss forhoj ning av kommunalskatten, dels for att
kompensera kommunerna for det inkomstbortfall grundavdraget medforde.
For den stackare i inkomstskiktet 30 000-52 500 kr, som hor i en kommun
som maste hoja kommunalskatten, slar avtrappningen hart pa lonestegringen.
Han far hetala 1 :20 i kommunalskattehojning, medan alIa andra far 1 krona
i hojning, vilket leder till denna enorma kommunalskatt pa marginalen. Ex
emplet med 35000 kronors-inkomst galler i Uppsala exempelvis en familjefor
sorjare som, om han har tre harn, fortfarande har hostadstilHigg. En familje
forsorjare, som har tva barn har ekonomiskt just lyckats fa upp nasan sa
mycket over vattnet att han av myndigheterna anses kunna klara sig sjalv.
Men man later honom, som marginalskatteuttaget visar, inte hoja sig sarskilt
mycket over vattenytan. Jag har har bara tagit hansyn till de marginaleffekter
som sjalva skattesystemets utformning medfor. Till dem skalliaggas de margi
naleffekter som avtrappningen av de sociala formanerna medfor just i inkomst
skikten 25 000-35 000 kr. Just med hansyn hartill bor skattesystemet rensas
fran sadana inslag, som vid stigande kommunalt skattetryck medfor en extra
belastning for dessa grupper.

Balanspunkten, dar marginalskatten for den som tj anar 35 000 kr ar lika
stor som for den som tjanar upp till 70000 kronor, ligger vid en kommunal
skatt pa 22 kronor. Detta har ocksa den snedvridande effekten att de som
bor i hogskattekommunerna blir annu hardare beskattade an vad skillnaden
i kommunal utdebitering i sig sj alv indikerar, och tendensen till utflyttning
fran hogskattekommunerna okar.

Fragan ar om det inte varit battre att placera progressionen i den statliga
delen av skattesystemet, dar riksdagen kan kontrollera den, om man viII ha
detta hoga marginalskatteuttag. Lagg alltsa mer av progressionen pa stats
skatten och HIt kommunalskatten vara i fred!

Jag skulle avsIutningsvis viIj a fraga finansministern om han inte tycker
att det yore pa tiden att andra avtrappningsregeln pa ett sadant satt att den
inte far dessa snedvridande effekter?

-/-

Bankekonom Leif Backlund: Jag viII gora nagra kommentarer till den del
av finansministerns framstallning som ror de internationella valutafragorna.

Nar man har i tankarna att 1971 varit det ar dil efterkrigstidens valuta
system sprangts isar till fol j d av ett amerikanskt betalningsbalansunderskott
av ofattbar hoj d - 18 milj arder dollar pa likviditetsbasis for perioden j anua
ri-,-september - nar man ocksa har i tankarna att den kapitalistiska varlden
i december i fj 01 i sista stund undvek ett oppet handels- och valutakrig och
att faran ar langt ifran over, ter sig den redogorelse som finansplanen ger
om det gangna arets internationella valutapolitiska handelser som rent idyllisk.
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l\fan far veta att "den amerikanska regeringen nu slog' fast att Forenta sta
terna, liksom alIa andra Hinder, maste arbeta for att fa balans i sina utrikes
betalningar" oeh att man pa Washingtonmotet tagit "ett avgorande steg mot
aterstallandet av stabilitet i det internationella betalningssystemet". Visser
ligen antyder man att "manga besvarliga problem aterstar att losa" men for
sakrar att uppgorelsen skapat "forutsattningar for fortsatt snabb expansion
av varldshandeln".

Jag tror att en sadan folkhemsberattelse, som bygger pa regeln "undvika
att upplysa oeh oroa", ar i nuvarande lage farligt sovande bade for den all
manna opinionen oeh for citskilliga politiska oeh ekonomiska beslutsfattare.

Vad man saknar i finansplanens herattelse, i ar liksom tidigare ar, ar forst
oeh framst en teknisk redogorelse oeh en politisk kommentar over foreteelsen
dollarimperialism i den mening som detta ord anvands av finansexperter som
Robert Triffin, Gordon Tether i Financial Times eller Paul Einzig, dvs. en
redogorelse oeh en kommentar om den amerikanska regeringens oeh de arne
rikanska storforetagens oeh storbankernas langvariga oeh alltmer hansynslosa
missbruk av USA:s internationella utgivningsprivilegium. Med internationellt
utgivningsprivilegium menar man da den forman - oeh det ansvar - som
USA i efterkrigstidens valutasystem haft genom att betala utlandet med egen
valuta.

Som bekant har detta utgivningsprivilegium sedan 1960 i stigande omfatt
ning utnyttj ats for att finansiera en del angelagenheter som varit enbart ame
rikanska, som t.ex. Vietnamkriget oeh uppkopet av vasteuropeiska foretag.
Med undantag for de Gaulles modiga enmanskamp har inte nagot namnvart
politiskt motstand rests i Vasteuropa mot denna dollarimperialism. Man har
tvartom sokt dolj a eftergiftema oeh dess konsekvenser bakom lugnande tek
niska "forklaringar". Under 1960-talet hette det att USA:s stora hetalnings
underskott var nodvandiga for att sakra varldens stigande internationella
likviditetsbehov. Nar sedan varlden oversvammats av dollar har man fatt till
gripa en annan forklaring. Man vill nu lata paskina att underskotten framst
skulle bero pa olikheter i kostnadsutveeklingen mellan USA oeh dess viktigasle
valutapolitiska allierade. Men detta resonemang har bara det felet att det inte
beror det problem som ar aktuellt.

Om dollarn fore december 1971 kunde sagas vara klart overvarderad oeh
yenen eller marken lika klart undervarderade hade det namligen mycket litet
att gora med olikheter i kostnadsutveeklingen. Visserligen ar det svart att gora
fullt relevanta jamforelser mellan olika produktionsapparaters kostnadsutveek
ling men med hjalp av de siffror man forfogar over kan man dock dra he
stanlda slutsatser. Tar man t.ex. som bedomningsgrund utvecklingen av indn
strilonekostnaden per producerad enhet, kan man konstatera att denna kostnad
under 1960-talet stigit ratt hlygsamt i USA och Japan, medan stegringen var
ganska kraftig i Vasttyskland. Enligt detta kriterium skulle alltsa Vasttyskland
ha behovt snarare devalvera an revalvera i forhallande till dollam. Detsamma
galler oeksa Sverige. Overvarderingen av de vasteuropeiska valutorna har
alltsa varit en ur kommersiell synpunkt konstgj ord foreteelse som skapats
genom ett stort flode av dollar fran USA avsedda for finansiella transaktioner.
Det ar detta' flode av bade lang- och kortfristigt kapital som okat utbudet oeh
minskat priset for internationella dollar.
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Nu finns det for USA:s valutapolitiska partners anledning att fraga sig
i vilken man de ar betj iinta av detta flode av internationella dollar. Fragan
installer sig inte minst betraffande de privata amerikanska investeringarna
i utlandet. I Financial Times den 23 november 1971 giek Gordon Tether till
harda angrepp mot sattet att finansiera denna investeringspolitik. Han pape
kade att USA inte rimligen kan fordra av sina valutapolitiska allierade att
de skaH justera uppat sina valutor i forhaJlande till dollarn for att mojIiggora
privata amerikanska nettoinvesteringar i utlandet pa minst 5 milj arder dollar
per are "Det finns", sager han, "inga jordiska skal varfor andra lander skulle
anse sig tvungna att anpassa sina betalningsHigen for att i sa stor skala under
latta frammarschen av dollarimperialismen."

Icke desto mindre kapitulerade USA:s valutapolitiska partners nagra veckor
senare infor hotet om ett oppet handels- och valutakrig. For att overtyga sig
om ,att den valutauppgorelse som traffats i december 1971 var en regelratt
kapitulation behover man bara rada upp eftergifterna. USA lyckades fA ige
nom en genomsnittlig vagd revalvering av de ovriga OECD·Hindernas valutor
gentemot dollarn med 12 procent jiimfort med nivan den 1 maj ar 1971.
Detta var t.o.m. 1 procent mer an vad finansminister Conally kravt vid
Rommotet i borj an av december oeh det var 5 procent mer an den faktiska
revalvering som den 1 december uppnatts efter tre och en halv manaders
fluktuerande kurser. Alltjamt pa det valutapolitiska planet kunde USA trumfa
igenom en betydande hreddning av marginalerna kring de nya pariteterna,
liven mellan europeiska Hinder som for inte sa lange sedan hade planer pA en
monetar union. Pa det handelspolitiska planet kunde ocksa USA notera bety
dande framgangar. Inte minst viktig for Europas del ar EEC-Iandernas villig
het att oppna forhandlingar med USA om bade tullreduceringar for vissa
amerikanska jordbruksprodukter och mera allmant om okad amerikansk insyn
i EEC:s j ordbrukspolitik oeh t.o.m. om en eventuell amerikansk vetoratt nar
det galler undertecknande av preferensavtal med neutrala EFTA-lander som
Sverige.

Som trost for alIt detta har vi fatt upphavandet av hotet om ett handels
och valutakrig, som jag inte kan forma mig att kalla for amerikansk eftergift
och sedan vad man kanar donarns detronisering som reservvaluta. I sak ar
det fraga om ett lofte fran den amerikanska regeringen att, sa snart den
bedomt Kanadas, Japans och EEC:s konkreta handelspolitiska eftergifter som
tillfredsstallande, foresla kongressen att hoj a det officiella guldpriset med 8,6
procent. I den man accepterandet av en prestigeforlust i sig sj alvt utgor en
eftergift kan nog detta lofte betraktas som en amerikansk eftergift. Men att
acceptera en prestigeforlust och acceptera dollarns dertonisering som reserv
valuta ar tva helt skilda saker. Washingtonoverenskommelsen innehaller inga
80m heIst loften - annu mindre fasta tidsbestamda ataganden - fran arne
rikansk sida i syfte att avskaffa underskotten i den amerikanska hetalnings
balansen. Det ar val darfor som tidningen American Banker i sin kommentar
till Washingtonmotet kunde ge folj ande blomma at finansminister Connally:
"Han spelade sina kort med den fullfjadrade pokerspelarens bluff, list oeh
hardhet. Gav bort ingenting av yarde samtidigt som han ordnade ett globalt
arangemang avpassat till USA:s behov."

USA har alltsa bevarat en stor handlingsfrihet nar det galler att hestamma
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utformningen av ett nytt internationellt betalningssystem. Hur stor denna
handlingsfrihet ar far man ett litet prov pa nar man i Financial Times den
4 januari 1972 Hiser hur Gordon Tether kastar fram tanken att amerikanerna,
nar de nu vant sig att hoj a det officiella priset pa guldet, skulle kunna fort
satta pa den inslagna vagen och fordubbla eller tredubbla guldpriset. ViII man
spekulera vidare kan man tanka sig att USA skulIe kunna forsoka astadkomma
ett slags "nollstallning" i det internationella betalningssystemet genom att
forst vasentligt hoja guldpriset, och darmed i motsvarande man skriva ner
USA:s dollarskuld, och sedan anvanda en fiktiv IMF-valuta av SDR-typ till
konsoliderings- och amorteringsandamal. Dollarn skulle darmed ater kunna
bli konvertibel - atminstone i viss utstrackning - och dansen kunna borj a
igen. Med lite gaIghumor skulle det av europeer kunna betraktas som en
Marshallplan i omvand riktning. Men medan USA pa sin tid valde att gratis
salja sina varor skulle vi alltsa valja att gratis salja vara fabriker.

Men helt bortsett fran dessa sista spekulationer utgor dollarimperialismen
sasom den i dag tar sig uttryck redan ett ytterst allvarligt politiskt problem.
Nar det galler Sverige ger den en stor del av forklaringen till varfor vi i fj 01
talade om devalvering, varfor vi i ar paprackats en revalvering och varfor
vi nasta ar igen far tala om devalvering eller revalvering alltefter dollar
imperialismens in- och utandning pa eurodollarmarknaden. Dar ligger ocksa
en del av forklaringen till stoppet i den svenska statens reformarbete.

Dollarimperialism skapar aven ett djupare dilemma pa det etiska planet,
atminstone sa lange det amerikanska militarindustriella komplexet styr USA:s
oden. Varken Vietnamkriget eller det fj arrstyrda datakriget kan vara ange
lagenheter som vi viII gora till vara. Ser man problemet ur denna aspekt kan
man saga att vi pa Washingtonmotet fornyat var andel i det storsta interna
tionella Aktiebolaget Brott som nagonsin existerat. Och yare sig vi yin det
eller inte kommer anda den unga generationen att kasta i ansiktet pa oss:
"Vad sysslar ni med egentligen?"

Det ar naturligtvis inte meningen att man i finansplanen skall granska
dollar:~mperialismens alIa implikationer, men att helt blunda for foreteelsen
kan som sagt vara farligt sovande, inte minst darfor att man till slut tror pa
sina egna lugnande berattelser. Jag hoppas darfor att finansministern skall
utnyttj a detta tillfalle for att ge sin syn pa atminstone vissa aspekter av dollar
imperialismen.

-/-

Arkitekt Carl Nordling, Vattenbyggnadsbyran: Jag skall be att fa aterfora
debatten till den svenska ekonomin och saga nagra ord om sysselsattnings
problemet och byggsektorn.

Regeringen har ofta framstiillt sig sjalv som en saker garant for den fulIa
sysselsattningen. Ja, den har t.o.m. velat havda att den och dess parti skulle
vara de enda som viII prioritera den fulIa sysselsattningen fore andra, mer
efemara mal. Att regeringen haft i sin hand medlen att styra sysselsattningen
har varken den sj alv eller andra tvivlat pa. Jag skall aterkomma till fragan
om medlen.

Man kan nog lugnt pasta att under de 30 aren fran 1936 tilI1965 var arbets-
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losheten aldrig nagot egentligt problem for de arbetsfora manniskorna i
Sverige. Folk vande sig darfor vid att lita pa regeringens lofte i fraga om
sysselsattningen. Det var forst aren 1967 och 1968 som manga manniskors
tillit till regeringens vilja och formaga fick sig en hard knack. Det var de
aren som den registrerade arbetslosheten envisades med att stiga trots en
oerhort kraftig satsning pa bl.a. omskolning och beredskapsarbeten. Efter
det har det nog f(h'bigatt manga att den HIla minskning av arbetslosheten
som uppnaddes under de goda aren 1969 och 1970 faktiskt astadkoms genom
en annu storre satsning pa omskolning.

En liten parentes om olnskolningens roll. Det ar inte sa att omskolningen
behovs ur naringslivets synpunkt, nagot som direktor Nicolin mycket riktigt
papekade. Det gick ju bra utan statlig omskolning under 1930-talet liksom
under 1940- och 1950-talen, nar en stor del av jordbrukarbefolkningen flyttade
over till tatorterna och fick nya yrken. Det ar inte heller sa att naringslivet
skulle kunna placera alIa dem som nu hefinner sig under omskolning, om
dessa plotsligt stod dar med en fix och fardig utbildning. T.o.m. med nuva
rande laga utstromningshastighet fran omskolningen brukar det ta veckor
och manader for de omskolade att fa jobb. Aven da sker det mer eller mindre
pa bekostnad av yngre nyutbildade, som i stallet far vanta pa sin sysselsatt
ning. Den storsta nyttan med omskolningen ar nog den, att den haIler folk
borta fran arbetsformedlingarna och kanske fordelar arbetslosheten jamnare.

Pa det har sattet har bristen pa meningsfull sysselsattning kamouflerats,
och av den anledningen men ocksa pa grund av en avtrubbning genom vanans
makt staller vi inte langre kraven sa hogt nar det galler sysselsattningen.
Summan av de registrerade arbetslosa, omskolningseleverna, beredskaps- och
arkivarbetarna Hig faktiskt meHan 90000 och 100 000 under ar 1960, 1969
och 1970.

I ett land med sa hog materiell behovstillfredsstallelse som Sverige hetrak
tar vi i allmanhet sysselsattningsaspekten som den viktigaste konjunktur
faktorn. Manniskor har ett behov av att syssla med nagot meningsfullt; i vissa
fall har de det behovet aven efter pensionsaldern. Jamfort harmed ar det inte
sa viktigt om lonen ar litet hogre eller litet lagre, om arbetstiden ar litet
langre elIer litet kortare. Jag tycker diirfor att vi maste se mycket allvarligt
pa det faktum att den totala arbetslosheten sedan ett och ett halvt ar tillbaka
hefinner sig i okning fran en niva som redan i och for sig var onaturligt hog.

Jag namnde inledningsvis hyggsektorn. Det svenska ekonomiska" systemet
- om man nu kan tala om ett system - brukar kallas blandekonomi. Det
betyder, som alIa vet, att en del av vart ekonomiska liv styrs av medborgarnas
pa marknaden uttryckta efterfragan - av grasrotterna skulle man kanske
kunna saga - medan en annan och snabbt vaxande del styrs av statsmakter
nas pabud. Det skulle val da bli tradkronorna, for att fortsatta med tradgards
spraket. Finessen med detta ar, sags det, att nar den fria marknadsdelen r.akar
i svangningar, sasom en marknad Hitt gor, kan den kloka overheten lata sin
sektor utfora motsvangningar som jiimnar ut det hela, sa att det inte blir
nagra konjunktursvangningar totalt sett eller i varje fall hara sma och hety
delselosa konjuntursvangningar, ungefar sa som den utlandske hesokaren
hade forestallt sig att det fungerade har i Sverige.

Det ar inte den offentliga sektorns driftsida man avser skall utfora mot-
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svangningarna, utan det ar investeringssidan. Det ar har byggsektorn kommer
in. I Sverige ar nastan exakt fyra femtedelar av byggsektorn pa ett elIer annat
satt kontrollerad av just tradkronorna, d.v.s. av stat, kommuner och landsting.
Detta galler bI.a. hela bostadsbyggandet. Bara en femtedel styrs av marknads
krafterna. Genom att oka investeringarna i den offentliga delen av byggnads
sektorn olika mycket eller, i extrema fall, rent av minska investeringarna skall
de styrande salunda kunna ordna sa, att den totala sysselsattningen halls pa
en nagorlunda konstant niva - i teorin alltsa! Och mark val att teorin egent
ligen inte forutsatter nagon omskolning eUer nagra reservarbeten. Den offent-.
liga sektorn skall passa pa nar industrin och den privata byggnadssektorn
rekryterar mindre folk an vanligt - da skall man ta over mer arbetskraft
och med hj alp av denna storre personal forcera det pagaende offentliga byg
gandet, sa att man vid nasta hogkonjunktur kan ta det litet lugnare och, som
sagt, t.o.m. minska de offentliga investeringarna en aning.

Nu har vi obestridligen haft en svaeka i marknadsdelen av var ekonomi
under 1971, i varj e fall i forhallande till den uppatgaende trenden. De privata
byggnadsinvesteringarna har t.o.m. gatt ner med 3 procent. Enligt teorin
borde alltsa det offentliga byggandet ha gatt upp extra mycket for att halla
trenden. I varj e fall borde inte overheten ha tillatit sin andel av sektorn att
oka mindre an normalt. Det absolut minsta man har ratt att krava ar val
anda att den offentliga byggsektorn inte far minska under ett sadant har are
Men faktum ar att den har minskat, och den har t.o.m. minskat annu krafti
gare an den privata delen - det ror sig om en nedgang pa mellan 5 oeh 6
procent. Tydligen ar det langt ifran sa att regeringen varit en garant for den
fulla sysselsattningen - regeringen ar tvartom den storsta framkallaren av
arhetsloshet.

Jag skall inte uppehalla mig vid orsakerna till detta fenomen - det rna
vara en ofrankornlig efterslapning i informationsflodet eller brist pa detaljerad
innantillasning ikonj unkturinstitutets hostrapport, dar det faktiskt stod att det
skulle bli en okning av arbetslosheten med 1 a 1,5 procent om inte sarskilda
atgarder vidtogs. Jag vin i stanet fraga: Vartill gagnar alla Keynes' teorier,
vad hj alper det oss att vara makthavare kontrollerar en allt storre och storre
sektor nar sadant kan handa? Vad nyttj ar all konjunkturpolitik, om vi ar efter
ar skall ga oeh vanta pa att utlandet skall astadkomma den uppgang som
raddar oss?

-/-

Finansminister Gunnar Strang: Det ar naturligt att leden horjar glesna
vid det har laget, och jag iiI saker pa att publiken komrner att halla mig
rakning for om detta blir en mycket snabb kommentar till de inlagg som
gjorts.

Herr Eliasson sallar sig nu till finansministerns konjunkturbedomning 
det ar kanske forsta gangen vi ar nagot sa nar eniga pa den punkten. Den
lilla skillnaden finns emellertid att jag talar for en konj unkturuppgang i slutet
av 1972. Herr Eliasson ar mycket forsiktigare och vill senarelagga konjunk
turuppgangen till 1973. Vi skall inte tvista om den tidpunkten; framtiden far
visa hur det blir! Men sa sager herr Eliasson att man ·vid en konjunkturupp-
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gang snabbt slar i kapaeitetstaket;erfarenhetsmassigt kommer konjunkturupp
gangen snahht, oeh har man da inte tiinjbara reserver kan man harona i en
besvarande overanstrangningssituation. Jag tror emellertid att vi i den selek
tiva politiken har ganska goda oeh tanjbara reserver. Det har talats om de
tiotusentals arbetare som vi har i beredskapsarbeten, oeh det har talats om
de i runt tal 30 000 it 40 000 som befinner sig under omskolning - pa ett
ar ar det 120 000. Det har ocksa talats om arkivarbetarna, aven om det val
i allmanhet inte ar folk som utan vidare star tin den allmanna arbetsmarkna
dens forfogande. Det finns alltsa vissa huffertar som man sueeessivt kan fri
stalla fran arhetsmarknadsverkets engagemang oeh staHa till forfogande for
den efterfragan som rimligtvis bor infinna sig nar konjunkturen gar uppat.
Det iir svarare att ha en sadan huffert om man tillampar de generella stimu
lansatgarderna, medan just de selektiva metoderna ger en buffert som kan
Iaggas emellan, om man ar radd for att sla i kapacitetstaket for hart.
- Jag fick fragan, J om vi bara har kreditpolitiken att ta till. Jag tror att.vi
har en ganska god arsenal av medel att anvanda nar uppgangen blir pataglig.
De finanspolitiska medlen ar delvis begransade, men de finns dar. Vi har
vidare de rent fysiska regleringarna som vi arbetat med tidigare, oeh vi har
naturligtvis penningpolitiken oeh rantepolitiken.

Herr Jaeobsson i konjunkturinstitutet Ievererar, som vi alla vet, tillsammans
med sina kolleger i institutet material till finansministern, pa grundval av
vilket denne sedan skriver sina ekonomiska betraktelser. Skillnaderna mellan
konj unkturinstitutets oeh finansdepartementets bedomningar ar i regel ratt
sma. Jag kunde naturligtvis vara lika iirlig oeh uppriktig som herr Jacobsson
oeh saga, att det var fortvivIat vad vi bada riiknade fel sist. Det batar emeller
tid inte sardeles myeket. Jag nar den stilla forhoppningen att varj e gang som
herr Jacobsson oeh hans kolleger, finansministern oeh hans medarbetare har
gj ort feI, sa Iar vi oss litet grand for framtiden. Vidare fragar herr Jaeobsson :
Borde vi inte ha varit dj arvare? Man kan tanka sig att vi satsade 3 milj arder
mer i den allmanna konjunkturstimulansen. Hade detta skett vid ratt tid skulle
arbetslosheten ha varit mindre oeh nedgangen i konjunkturen inte lika patag
lig, menade herr Jaeobsson. Man kanske bor komma ihag att den satsningen
i sa fall rimligen skulle ha horj at redan nagon gang i slutet av 1970-talet.
Men dA levde vi allesammans i en kiinsla av att vi hade ett overtryck i ekono
min som medforde att vi borj ade se vissa farofyllda perspektiv framfor oss.
Det var under 1970 som vi under tre fjardedelar av aret hade det stora under
skottet i var handelshalans oeh hyteshalans. Det var under det aret som vi
de tre forsta kvartalen hade en gan~ka stadig nedgang i valutareserven. Om
vi mater den svenska valutareserven i importmanader - oeh det hor man
ratteligen gora - var den fortvivlat klen vid det tillfiillet. Dar har vi en natur
lig forklaring till att regeringen var forsiktig med de stimulansatgarder som
man sa har i efterhand kan efterlysa.

Nar man gor dessa beskrivningar i efterhand - oeh det saget jag aven
till herr Nabseth - far man aldrig glomma bort, att en industrination med
utatriktad ekonomi ar oerhort observerad av omvarlden just pei dessa beida
strategiska punkter - bytesbalansen oeh valutareserven. Man hor faktiskt
vara angelagen om att inte skota det hela sa ilIa, att man initierar en spekula
tion mot den egna valutan. Blir valutareserven for Hlg oeh hlir underskottet
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i hytesbalansen bestaende,- da uppstar ogonhlickligen en diskussion runt om
i varlden: Vart tar det vagen for dem? Hur gar det har? Oron pa valuta
marknaden borjar da med spekulation just mot valutan i det land dar man
skoter detta sa pass ilIa. Vi behovde reparera det tillstandet sa snabbt 80m
moj ligt, och vi var ganska langt ute i -det kalla vattnet - lat mig garna er
kanna det. Man sager nu att finansministern inte borde ha varit sa' hard i sin
finanspolitik under 1971. Den enkla forklaringen hartill ar att vi tog valdiga
risker under 1970 och att vi behovde reparera den situation som hade upp
statt. Redan nu avlaser vi att for 1972 ar det slut med 'overbalanseringen pa_
hytessidan - vi ar tillbaka i ett underskott igen. Det visat att denna for
starkning sannerligen behovdes. -

Herr Nabseth sager vidare, att man horde ha alternativa prognoser. Det
kan naturligtvis ha sitt rent teoretiska intresse. Tyvarr kan man inte fora en
alternativ ekonomisk· politik pa altemativa ekonomiska- prognoser. -Nar det
hela skall omsattas i politisk handling maste man hesluta sig, och da ar det
slut med alternativen - det ar en sak som jag ar alldeles overtygad om att
herr Nabseth ger mig ratt i.

Herr Nahseth tog upp fragan om var produktivitetsutveckling. Vi har under
hela 1960-talet kunnat skryta med att denna varit utomordentligt fomamlig.
Mojligen har amerikanerna kunnat konkurrera med- 08S, men knappast nagon
annan nation. Pi! den punkten i nationalhudgeten viII jag personligen erkanna
en stor osakerhet. Jag skall folj'aktligen inte ha riagon hestiimd uppfattning
i det avseendet. Det kan tankas -att vi inte kan uppna en 7- a 8-procentig
produktivitetsforbattring inom svensk industri, vilket vi normalt gj ort under
hela 1960-talet. Men det finns anda ingenting som sager att vi vid en inter
nationeII jiimforelse inte skall ha alIa chanser att ligga hra till pa detta spe
ciella avsnitt.

Till herr Nicolin viII jag saga att det later mycket med en okning av stats
budgeten med 7 miljarder. Vid en jam£orelse med den gamla riksstaten ar
det val riktigt att rakna med en 13-procentig hojning. Nu har det ju hant
en he~ del under 1971. Om jag daremot jiimfor de verkliga utgifterna 1971
och· de' som ar upptagna i statsverkspropositionen blir utgi£tsexpansionen inga
lunda 13 procent, utan knappt halften sa store Da ser det inte fullt sa av
skrackande ute

Faran for overkompensation genom sjukforsakringen ar ett problem som
regeringen ar -helt medveten on1. Den sittande utredningen har i uppdrag att
ta itu med denna £raga. Jag vagar- inte- 'sag~: nar utredningen kommer att
avUimna sitt forslag, men den har presenterat sina tankegangar i ettganska
fardigt skick infor' socialministern och finansministern. Utredningen-har fatt
valsignelsen fran socialministern och finansministern och darmed av regeringen
for att fortsatta sitt arbete i denna riktnirig. Far vi fram detta forslag och kan
ratta till forhallandet armycket vunnet - detar herr Nicolin och jag overens
om. 'Vi ar alIa pa det klara med problemets natur och lika hestiimt overtygade
om att vi maste komma till ratta med missbruket.-

Visstar marginalskatten ett problem, men jag brukar reagera emot att varje
skattedebatt hlir en dehatt enbart om marginalskatterna. Det finns, 80m ni
kanske- kanner till, tva .olika skolor som brukar framfora sin filosofi om mar
ginalskattens verkningar. Den ena skolan hat varit representerad- har i dag.
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Det ar den·skola 80m anser att marginalskatten ar prohibitiv och hindrar folk
att arbeta overtid och fran att skaffa sig extra inkomster, diirfor att skatten
tar for mycket av de' sista hundralapparna eller den sista tusenlappen. Den
andraskolan har. en foretradare i en professor ifinansratt, en man som ar
hogt varderad for sina kunskaper. Han 'sager att d.et ar just den kraftiga
marginalskatten som gor att svenskafolket ar sa arbetsamt och flitigt. Man
har niimligen vissa ambitioner' i fraga om levnadsstandard. Man ser pA. var
andra och vill·ha bilen och sommarstugan, och man vill forHiggaen semester..
resa om aret till MedelhavsomrAdet. For att orka med detta maste man, pa
grund av att vi har sa hoga marginalskatter, slita- och sHipa och sta i alIt vad
man orkar. Denne professor har publicerat den har filosofin i ett 'par intres
santa artiklar.. Jag skall inte saga" vilken .skola som ar den ratta, men jag har
tilHitit mig :att presentera' problemet Jran en ganska ny utsiktspunkt. Den filo
sofin finns kanske: aven hos andra. Denne professor har en vetenskaplig. ut
gangspunkt for sin hedomning.

Jag har manga gAnger konfronterats med detta radikala forslag, att man
helt enkelt skulle gora rent hus med progressiviteten i den statliga skatten.
Herr Nicolin sade att progressiviteten bara ger 10 procent av de direkta skat
terna. Det lAter ratt oskyldigt, men eftersom vi tar in 45 miljarder via den
direkta statsskatten och 'kommunalskatten, hlir 10 procent 4,5 miljarder. I varje
fall kommer finansministern varje gang i en ganska kinkig beUigenhet nar
han borjar fundera over dessa frAgor. Jag fAr ofta rekommendationen av den
organisation, vars ordforande vi har nojet att se har i kvall, namligen Skatte..
betalarnas forening, att gora detta Alexanderhugg. Det har skrivits manga
artiklar om den saken.

Om jag skall gora mig av med 4,5 miljarder kraver den praktiska politiken
att jag skall ta in dem nAgonstans. Det betyder en hojning av momsen med
4,5 procent. Jag behover inte utveckla den saken narmare, ·utan jag raknar
med att ni allesammans forstar det politiska predikament som uppstar om
progressiviteten som i alltvasentligt drabbar de bast stallda skall tas bort och
motsvarande helopp tas ut pA livsmedel, arbetsklader och allt vad det nn' kan
vara; momsen slAr ju pa allt detta. Kven om denna losning verkade·vara myc~

ket elegant nar herr Nicolin talade om den, tvingas jag iindA i den politiska
verkligheten att fundera bade en och tva ganger innan jag foljer denna re..
kommendation.

Sedan kan man naturligtvis staHa fragan, om statsbudgetens underskott,
d.v.s. det statliga upplaningshehovet, pa 3,3 miljarder ar for stort for det
kommande aret. Vi har redovisat ett upplAningsbehov som ar 1 milj ard mindre
an upplaningen under innevarande are Det kan hli en tillaggsstat - jag ar
medveten om det - och 3,3 milj arder behover inte vara den aIlra sista sum
man. Men vi har den skillnaden i ar j iimfort med tidigare Ar att vi kunnat, t

pa grund av att avtalen ar fardiga bade for 197~ och 1973, rakna in lone
kostnaderna i prognosen om ett upplAningsbehov pa 3,3 miljarder. Det kunde
vi inte gora under fjolAret. Foljaktligen' ar den prognosen sakrare an den
hrukar vara, och diirfor hehover inte. skiljaktigheterna i framtiden hli sA
enormt stora, att man behover befara nagon pAtaglig foriindring. i det antagna
upplAningsbehovet. Eftersom vi i ett klokt ogonblick i det politiska livets
historia beslutat oss for att konvertera lopande konsumtion till sparande och
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kapitalbildning nar vi inforde AP·fonderna --.;... vi tar av varje lontagare 10
procent av hans Ion och omvandlar denna del. av lonen till kapitalbildning
och sparande - har vi en kapitaltillgang som vaxer ar. fran are Om man
heaktar detta och dessutom heaktar att det ahsoluta lanehehovet rimligtvis
skall sattas i relation till den absoluta budgetomslutningen, framstar .kanske
anda inte detta upplaningsbehov som alldeles for stort. Manbrukar reta mig
genom att saga att Strang tror att vad han har kommit fram till. alltid ar den
riktiga avvagningen. Nar man sitter och funderar over detta och kommer
fram till en slutsats iii" det klart att man forsokt tanka fran olika utgangspunkter..
Vad man sedan presenterar' .ar slutsatser av dessa overvaganden. De kan vara
felaktiga. Men jag skulie nog .vilja saga att vi g'ar i land med denna ,upplaning
utan att darfor hehova inkrakta pa andra seriosa lantagares behove Jag tanker
pa industrin och pa kommunerna - det ,bor finnas utrymme aven for dem
inom ramen for vart utvecklade sparande. Men jag kommer for allt vad jag
ar yard att i den politiska debatten slass for att detta' upplaniligsbehov inte
skaII oka ytterligare. Det ar oandIigt latt i den politiska 'hanteringen att fora
fram populara reformforslag. Man sager: Dess battre ar det· inte vi som skall
skaffa fram pengarna, utan det ar finansministerns sake Den har upplaningen
kommer jag alltsa att forsvara. Jag viII inte saga att den ar sa stor att vi dar
med skulle utsatta oss for nagra inflationistiskafaror.

Herr Matthiessen hade en relativt lang heskrivning av konjunkturcykeln och
finanspolitikens misslyckande. Herr Matthiessen kom 'ocksa in pa att man
borde ha handlat annorlunda hade 1969 och 1970. Det var i oktober manad
1970 vi skarpte upp finanspolitiken' ytterligare. Da hade vi hela perspektivet
av overanstrangningen hakom oss, och vi visste att underskottet i var bytes
balans det aret skulle rora sig meHan 1,5 och 2 miljarder. Jag ,ifragasatter
att det ar mojIigt att, i efterhand diskutera vad som' hade varit ,det riktiga.
Tank er tillbaka till den situation som da radde! Vi hade i hytesbalansen ett
underskott pamellan 1;5 och 2 miljarder, en snabbt sjunkande'valutareserv,
en situation pa arbetsmarknaden dar det fannstre lediga arbetsplatser pa
varj efinmald arhetslos! SkuIIe jag i det laget ha gatt till riksdagen och sagt:
Nu skall har stimuleras, nu skall vi elda pa under hrasan?' Jaghar en kansla
av att de fIesta da skulle ha fragat· sig: Vad har det nu tagit at finansminis
tern? Har han gripits av stilla vansinne eHer vad ar det frllga om? Man far
alltid bedoma dessa fragor utifran det dagslage man har pa ogats nathinna
nar atgarderna vidtas. '

Herr Lodin' var en mycket trevlig bekantskap - detta val 'forsta gangen
vi traffades~ och jag halsar honom valkommen hit i fortsattningen; jag tanker
namligen fortsatta nagra' ar till. Hans utriikningar var helt" riktiga. Jag har
experter i finansdepartementet som gjort upp exakt samma tabeller for mig,
och vi satter oss faktiskt da och da ned och funderar over sadana har fragor.
Jag har i riksdagen sagt atl" man intekan gora ett skattesystem som star for
evardliga tider. Pa grund av prisstegringar, lonestegringar och kommunal
skattehojningar har man standigt ett behov av att gorarevisioner och juste
ringar~ Jag har hrukat foresla sadana revisioner ungefar vart tredje ar, nagon
gang vart fjarde are Nu har vi haft den nya skatteskalan under 1971, och
vi kommer att fa ha den ocksa under 1972. Hur lange vi skall vanta innan
jag foreslas riksdagen en revision vagar jag i dag inte saga, men jag har
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hamnat· i en Dagot besynnerlig situation j och med att jag, delvis' mot min
vilja~ fatt bestallning fran riksdagen om en genomgripande utredning angaen
de ett helt nytt skattesystem. Det ar en sa komplicerad fraga att det rimligtvis
drojer atminstone fyra ar innan utredningen ar fardig med sitt arbete. Da
uppstar den mycket intrikata fragan, om finansministern kan vara sa ogenerad
att han stovlar in pa arenan och vill gora revisioner av skatteskalorna, medan
den parlamentariska utredningen sitter och skisserar fram det idealiska skatte-.
systemet, nagot som utredningen inom parentes sagt aldrig kommer att kunna
astadkomma. Den idealiska losningen hor inte hemma i verklighetens varld.

Jag kan saledes bara saga att jag ar helt pa det klara med detta problem.
Berakningen ar korrekt gjord! I den man det finns mojligheter att revidera
skatteskalorna ar det klart att den fragan kommer att tranga sig pa. Men,
som sagt, en liten extra kapp i hjulet har vi fatt genom att hela syst.emet nu
ar utsatt for denna djuplodande genomlysning.

Herr Backlunds synpunkter pa dollarimperialismen och de monetara varlds
problemen var enligt min uppfattning alldeles for onyanserade for att jag,
med hansyn till publikens tiHamod och den framskridna tiden, skulle ge mig
pa att analysera och bemota hans anforande. Det inneholl litet for mycket
av patentuppfattningar, och jag avstar folj aktligen fran ett hemotande. Jag
yin hara saga att vi 'val allesammans fick ett intryck av att herr Backlund
ogillade det dollarutflode som under de senaste decennierna agt rum fran den
amerikanska ekonomin. Jag viII bara understryka att det Washingtonmote,
som herr Backlund ocksa ogillade, resulterade i att man skall satta stopp for
detta dollarutflode. Det sades klart och tydligt ifran att nu far amerikanerna
skota sina monetara halansproblem pa samma satt som alla andra nationer.
Foljaktligen kom man vid Washingtonmotet fram till stallningstagandet, att
den gamla paduschningen av dollar over varlden skall upphora. Darmed tycker
jag nog att herr Backlund i vasentliga stycken skulle kunna· vara tillfreds
staHd. Men han slutade sitt an£orande pa ett satt som tyder pa att han var
dj upt otillfredsstalld, och det gor det annu svarare for mig att bedoma de olika
avsnitten i hans litet komplicerade inHigg.

Herr Nordling overdriver situationen i ·dag. Jag nonchalerar sannerligen
inte den arbetsloshet vi haft under 1971. Arbetslosheten har emellertid varierat
fran 2 procent upp till 3 procent nar det varsom varst. Den sista AKU-under
sokningen i december manad visar 2,8 procent. Om man da sager att vi nu
har ett problem med sysselsattningen som vi saknade 1936 - det var ju da
som herr Nordlings .heskrivning horj ade - ar det i grunden £elaktigt. 1935
och 1936 hade vi en arbetsloshet pa .. i medeltal 10 procent. Byggnadsarbetarna
- for att ta herr Nordlings egen bransch som. exempel· - hade dessa ar en
arbetsloshet som lag pa i medeltal mellan 30 och 40 procent; under vinter..
halvaret var over 50 procent arbetslosa. Jag utgar ifran att herr Nordling
inte ar sa gammaI, att han har nagra personliga minnen avo 1930-talet. Jag
har dessa personliga minnen! Jag var aktiv fackforeningsfunktionar pa den
tiden rich sysslade inte med nagonting annat· an just dessa arbetsloshetspro
hiem. Jag vet diirfor att det ar en oriktig presentation att beskriva laget och
utvecklingen pa det sattet. Det ar lika oriktigt att heskriva omskolningen i
AMS' regi dch resultaten av omskolningen pa ·det satt som herr Nordling
gjorde.
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Det gar nog inte heller, aven om det later hehagfullt, att saga: Lat bli att
snegla pa utlandet; det ar ju har hemma vi har arbetslosheten och foljaktligen
ar det har hemma vi skall ta hand om arhetslosheten! Nu har vi satsat hart
for att astadkomma en expansion av byggverksamheten pa den statliga sektorn.
Vi kommer under forsta halvaret 1972 att fa en expansi~n Dar det giBler skol
byggandet, det statliga offentliga hyggandet och hostadsbyggandet. Jag har
anvant den tid som statt till mitt forfogande for att forsoka gora klart for
mina ahorare att vi i Sverige sannerligen in~e ar oss "selv Dok" nar det galler
ekononlin. Har man en utrikeshandel som representerar 40 miljarder i var
dera riktningen i en BNP pa 180 rniljarder, innebar det att var fjarde eller
fernte svensk arbetar for varldsmarknaden, och da gar det inte att saga: Det
har ar val en enkel match, satt hara i gang meo. arbetena pa den offentliga
sektorn inom landet! Herr Nordling skulle vakna med en fruktansvard hak
smalla om han fick DagOn politiker att acceptera sina ideer pa den punkten.
Vi kommer aldrig ifran att var ekonomi ar en del i det storre internationella
hushltllet.

-/-

Ordforanden: Innan jag definitivt forklarar forhandlingarna avslu
tade skulle jag vilja gora en personlig kommentar. Vi horde av
finansministern i TV i gar, oeh han har i dag annu kraftigare upp
repat att han skulle vara beredd att ta gift for den handelse julhan
deln 1971 inte varit hattre an 1970. Sadana dar uttalanden maste
skapa en viss oro bland finansministerns manga vanner. DarInr har
jag under dagen gjort vissa studier och kunnat konstatera att finans
mi.nistern dafvidlag inte torde befinna sig i riskz.onen.

Vi horde i finansministerns senaste inlagg att vi kan rakna med
Gunnar Strangs medverkan vid ytterligare sarnvaro av denna karak
tar -~- finan.sministern sade att han har fOf avsikt att stanna kvar pa
sin post. Det innebar tydIigen att vi i Nationalekonomiska foreningen
kan fa aterkomma med en inbjudan aven nasta are

Jag tackar alIa som gjort inlagg. Det har varit en lang oeh intensiv
diskussion som omspant manga sidor av svensk och i viss man aven
internationell ekonomi. Jag tackar alldeles sarskilt finansministern
for att han varit m.ed oss sa lange i kvall eIter dessa anstrangande
dagar. Vi hekraftar var taeksam.h.et med en varm applad!

Darmed ar forhandlingarna avslutade.

-j-




